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Na początek trochę historii. Pierwszy
most kolejowy na Warcie w Gorzowie
wybudowany został w 1893 roku. Na
potrzeby kolei został oddany w 1906 ro-
ku i funkcjonował do 1938 roku, kiedy
tuż obok powstał nowy. Niestety, został
on w 1945 roku wysadzony przez woj-
ska niemieckie. W latach 60. wybudo-
wano trzeci most kolejowy, stojący do
dzisiaj, zaraz po tym dobudowano kład-
ki dla pieszych. Niestety, ze względu
bezpieczeństwa przejście to zamknięto
w 2012 roku.

Dzisiaj prace projektowe przy nowym
moście kolejowym przez Wartę dobie-
gają końca. Do wbicia pierwszej łopaty
jeszcze droga daleka, wiele wydarzyć
się może. Dlatego z szampanem warto
się wstrzymać.  Jest jednak spora szan-
sa, że za kilka lat mieszkańcy Zawarcia
dostaną się na gorzowski dworzec bez
obowiązkowej pielgrzymki z walizkami
przez centrum miasta, czyli o
przysłowiowy jeden most za daleko.

Konstrukcyjnie kładka dla pieszych
będzie doczepiona do konstrukcji
głównej mostu. Co najważniejsze,
wprost z kładki dojdziemy na peron
trzeci i czwarty, a tunelem także na
pierwszy oraz drugi. Bez konieczności

obchodzenia składu opału, jak funkcjo-
nowało to za poprzedniej kładki. Zmia-
na in plus.

Niestety, poprawa funkcjonalności wy-
magać będzie tymczasowych wyrze-
czeń od osób udających się pociągiem
w kierunku Zielonej Góry. Znienawidzo-
na przez pasażerów autobusowa komu-
nikacja zastępcza potowarzyszy nam
przez dłuższy czas.

Na kierunku południowym najbliższym
posterunkiem ruchu jest stacja Gorzów
Zieleniec. To prawdopodobnie tam bieg
rozpoczynać będą pociągi. Stacja ma
ograniczoną pojemność, dlatego nie
zdziwiłbym się gdyby oba składy spółki
PKP IC kończyły bieg w Skwierzynie. O
ile wraz z nowym (grudniowym)
rozkładem jazdy poranne połączenie z
Warszawą zostanie utrzymane. Słuchy
dotyczące IC Lubuszanin chodzą
różne. Pewniakiem pozostaje IC Strze-
lecki.

Tak czy inaczej, pewna uciążliwość
dla podróżnych wystąpi. Teoretycznie
do połowy 2027 roku, ale jak znam
życie - 2028 rok będzie sukcesem. Oby
nie dłużej. Będzie to jednak poświęce-
nie w dobrej sprawie. Warte wyrzeczeń.

ROBERT TRĘBOWICZ

Z szampanem warto się jeszcze wstrzymać
Nie chwaląc dnia przed zachodem Słońca, czasem coś w Gorzowie się udaje. 

Jest spora szansa, że za kilka lat mieszkańcy Zawarcia dostaną się na gorzowski dworzec bez
obowiązkowej pielgrzymki z walizkami przez centrum miasta Fot. Robert Borowy



ww    1.07.
1959 - Dzielnicowy Dom Kultury
przy ul. Wawrzyniaka został
przemianowany na „Dom Meta-
lowca”, czyli Zakładowy Dom
Kultury ZM „Gorzów”, dziś MCK
„Zawarcie”.
2006 - premierą sztuki „Nocleg
w Apeninach” otwarto Teatr Let-
ni.
ww    2.07.
1257 - założono miasto Gorzów.
1997 - w 740. Rocznicę
założenia miasta na Starym
Rynku ponownie uruchomiono
zrekonstruowaną po 55 latach
fontannę Pauckscha.
ww    3.07.
1950 - z udziałem prymasa Ste-
fana Wyszyńskiego rozpoczął
się trzeci ogólnodiecezjalny
zjazd księży w Gorzowie.
ww    5.07.
1979 - w hali sportowej przy ul.
Czereśniowej odbył się między-
państwowy mecz siatkówki, w
którym reprezentacja Polski po-
konała Japończyków 3:2; w
drużynie Huberta Wagnera za-
grali: Ryszard Bosek, Wiesław
Gawłowski, Leszek Molenda,
Tomasz Wójtowicz, Mirosław
Rybaczewski, Lech Łasko oraz
Włodzimierz Stefański, Włodzi-
mierz Nalazek, Ireneusz Kłos,
Wiesław Czaja; odnotowano
nadkomplet widzów - 1300 kibi-
ców.
ww    6.07.
1945 - powstał Obwodowy Urząd
Miar w Gorzowie, jedyna polska
instytucja w mieście funkcjo-
nująca do dziś w tym samym
miejscu.
ww    7.07.
1904 - linię tramwajową
przedłużono od Chyży (okolice
dawnej drukarni) do Placu
Słonecznego.
1951 - z udziałem premiera Jó-
zefa Cyrankiewicza nastąpiło
uruchomienie Gorzowskich
Zakładów Włókien Sztucznych,
następnie Zakładów Włókien
Chemicznych „Stilon”, ostatnio
„Stilon” S.A.
ww    8.07.
1966 - po raz pierwszy i jedyny
w swej historii, w ramach III
Festiwalu Telewizyjnego, Teatr
im. Juliusza Osterwy wystąpił
przed kamerami TV ze sztuką
„Don Alvares” H. Lubomirskie-
go w reżyserii Ireny Byrskiej.
2007 - na linii Krzyż - Kostrzyn
pojawił się pierwszy szynobus.
ww    9.07.
1959 - Edmund Migoś jako
pierwszy gorzowianin zadebiu-
tował w żużlowej reprezentacji
Polski, startując w międzypań-
stwowym meczu z Austrią, roze-
granym w Nowej Hucie, który
Polacy wygrali 73:35.
ww    11.07.
1959 - w Gorzowie zanotowano
37,5 st. ciepła
1999 - gorzowianki Beata So-
kołowska i Aneta Pastuszka zdo-
były trzy złote medale na kaja-
kowych ME w Zagrzebiu
ww    12.07.
1986 - w Gorzowie rozpoczął się
pierwszy dwudniowy festiwal
„Reggae nad Wartą”.
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Dzieñ rozpocz¹³ siê niety-
powo, bo od wystêpów arty-
stycznych zespo³ów folklory-
stycznych z Turcji i Senegalu
na gorzowskim targowisku, a
to wszystko w ramach wyda-
rzenia „Kultury Œwiata na
Ryneczku”.

- Muzyka, taniec, tradycyj-
ne stroje i uœmiech - wszyst-
ko to w samym sercu nasze-
go targowiska, wœród lokal-
nych smaków i gorzowian,
którzy dziœ œwiêtuj¹ urodziny
miasta - cieszy³a siê Joanna
Kasprzak-Perka, prezes
GRH.

Potem na placu Grun-
waldzkim zabrzmia³ Dzwon
Pokoju, a w trakcie krótkiego
spotkania z mieszkañcami
prezydent Jacek Wójcicki i
przewodnicz¹cy Rady Mias-
ta Robert Surowiec z³o¿yli
„urodzinowe” ¿yczenia go-
rzowianom.

- W imieniu radnych Gorzo-
wa chcê podziêkowaæ, ¿e
jesteœcie w³aœnie tacy, chcê
podziêkowaæ za te proste
gesty, za ten uœmiech gdy
mijamy siê na ulicy, za te
dzieñ dobry w windzie. Za to,
¿e razem potrafimy budowaæ
nasza wspólnotê - powie-
dzia³ Robert Surowiec.

- Witam w dniu wyj¹tko-
wym, przyjaznym i bardzo
ciep³ym. ¯yczê wszystkiego
dobrego z okazji naszych
wspólnych urodzin, urodzin
naszego miasta. Wszyst-
kiego dobrego, niech to
bêd¹ naprawdê huczne

urodziny - doda³ Jacek Wój-
cicki.

Dalej, w gorzowskim teat-
rze odby³a siê uroczysta ses-
ja Rady Miasta, w trakcie
której w³adze miasta uhono-
rowa³y W³adys³awa Komar-
nickiego tytu³em Honorowe-
go Obywatela Miasta Gorzo-
wa Wielkopolskiego.

Niestety, uroczystoœæ ta
maj¹ca byæ daleko od
bie¿¹cej polityki sta³a siê
najbardziej politycznym pun-
ktem tegorocznych urodzin
Gorzowa. Zanim W³adys³aw
Komarnicki pojawi³ siê na
scenie pierwsi tam byli go-
rzowscy radni Prawa i Spra-
wiedliwoœci, którzy przyszli
na uroczystoœæ z transparen-
tem z napisem ,,To hañba,
nie honor’’.  

- Nie zgadzam siê na tytu³
Honorowego Obywatela
Miasta dla senatora Komar-
nickiego i wspólnie z kolega-

mi z klubu Prawo i Sprawied-
liwoœæ daliœmy temu wyraz
podczas dzisiejszej uroczys-
toœci - mówi³ potem radny
Roman Sondej.

W jego ocenie ten tytu³ to
najwy¿sze miejskie wy-
ró¿nienie i powinno byæ
przyznawane osobom, któ-
re swoj¹ postaw¹, dzia³al-
noœci¹ i zas³ugami realnie
przys³u¿y³y siê spo³eczno-
œci lokalnej.

- Taka osoba powinna byæ
wzorem dla innych, powinna
³¹czyæ spo³ecznoœæ - nie
dzieliæ. To powinien byæ ktoœ,
z kogo mieszkañcy Gorzowa
mogliby byæ dumni. Szkoda,
¿e w tym przypadku tak nie
jest - doda³ radny Sondej.

- Za kilkanaœcie dni koñczê
80 lat i usiad³em sobie, zro-
bi³em rachunek sumienia i
tym razem powiedzia³em, ¿e
nie odmówiê przyjêcia tego
wyró¿nienia, gdy¿ wczeœniej

uczyni³em to trzykrotnie. Zro-
bi³em wiele dla Gorzowa j
jestem gotowy oddaæ ten ty-
tu³u osobie, która zrobi³a
wiêcej ode mnie dla naszego
miasta - podkreœli³ z kolei
W³adys³aw Komarnicki.

W bardzo mi³ej za to at-
mosferze odby³o siê ods³oniê-
cie muralu poœwiêconego
wybitnej gorzowskiej piosen-
karce Krystynie Proñko. 

Dzie³o powsta³o na elewacji
kamienicy przy ul. Teatralnej
38. Prace malarskie trwa³y

trzy tygodnie. Malowid³o
przedstawia artystkê w cha-
rakterystycznej scenicznej
pozie, a jego t³o uzupe³niaj¹
muzyczne akcenty i cytat z
jednego z jej najbardziej
znanych utworów: „Jesteœ le-
kiem na ca³e z³o”.

Autorem muralu jest Marek
Grela, znany artysta po-
chodz¹cy z Tychów, twórca
licznych murali upamiêt-
niaj¹cych polskie ikony kultu-
ry.

UM/RED.

Za nami kolejne urodziny Gorzowa
W œrodê, 2 lipca Gorzów obchodzi³ 768. rocznicê nadania praw miejskich. Z tej okazji tradycyjnie odby³o siê kilka
uroczystych wydarzeñ.

Zad³u¿enie Anacondy prze-
kroczy³o 50 tysiêcy z³otych,
w zwi¹zku z czym fundacja
zawiesi³a swoj¹ dzia³alnoœæ
statutow¹ i nie przyjmuje no-
wych zwierz¹t. G³ównym
problemem na dziœ jest brak
tymczasowych domów oraz
œrodków na leczenie bezdo-
mnych kotów.

Mimo wsparcia, jakie fun-
dacja otrzymuje przez zbiór-
ki, nie wystarcza œrodków na
dalsz¹ dzia³alnoœæ. A ka¿dy
dzieñ, jak pisze przewod-
nicz¹cy Rady Miasta do pre-
zydenta, przynosi nowe
zg³oszenia.

- Brakuje œrodków na po-
krycie kosztów leczenia we-
terynaryjnego i op³acenie
wystawionych faktur.
Wspó³pracuj¹cy lekarze we-
terynarii pomagaj¹ czêsto
bezinteresownie, ale nieste-
ty, nie mog¹ pomagaæ w nie-
skoñczonoœæ - informuje Ro-
bert Surowiec. 

Szef radnych zawniosko-
wa³ do prezydenta Jacka
Wójcickiego o piln¹ pomoc
finansow¹ dla fundacji oraz
podjêcie dzia³añ promocyj-
nych wœród mieszkañców,
by zg³aszali siê do tworze-
nia domów tymczasowych

dla potrzebuj¹cych
zwierz¹t.
- Jako samorz¹d mamy

obowi¹zek zapewnienia
opieki bezdomnym zwierzê-
tom i zapobiegania ich bez-
domnoœci - apeluje radny. -
Bez naszej pomocy fundacja
nie poradzi sobie, a setki
bezdomnych zwierz¹t nie
otrzymaj¹ pomocy - wyjaœ-
nia.

Dodajmy, ¿e mowa o
zwierzêtach w bardzo
ró¿nych sytuacjach zdro-
wotnych - poranionych,
straumatyzowanych, prze-
ra¿onych, bywa, ¿e te¿ w

stanie agonalnym. O
zwierzêtach, które nie
upomn¹ siê o ratunek sa-
me. Fundacja dziêki wspar-
ciu ludzi, dla których los
zwierz¹t nie jest obojêtny,
pomaga, na ile mo¿e, ale jej
zasoby finansowe i ludzkie
s¹ ograniczone. Obecnie
trwa pilna zbiórka na pokry-
cie zad³u¿enia Anacondy na
portalu {www.ratujemyzwie-
rzaki.pl/fundacjaanaconda}.

Czekamy tak¿e na ko-
nieczn¹ ju¿ w tej chwili
reakcjê prezydenta Gorzo-
wa.

MAJA SZANTER 

Bezdomne zwierzęta w tragicznej sytuacji
Fundacja Obrony Praw Zwierz¹t Anaconda zawiesza dzia³alnoœæ z powodu zad³u¿enia. Uruchomiono ju¿ zbiórkê,
zwierzêta czekaj¹ te¿ na reakcjê samorz¹du.

Nie tylko koty czekają na
naszą pomoc
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Władysław Komarnicki został 21. honorowym obywatelem
Gorzowa
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Mural poświęcony Krystynie Prońko jest wyjątkowy
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ww    14.07.
1959 - na ul. Podmiejskiej do-
szło do największej w historii
miasta katastrofy tramwajowej:
pociąg złożony z 3 wagonów wy-
koleił się na łuku torów, a wa-
gon motorowy rozbił się o słup
przy ul. Warszawskiej; rannych
zostało ok. 60 osób; w wyniku
obrażeń zm. dr Wacława Bars-
ka, popularna w mieście lekar-
ka.
ww    15.07.
1925 - straż pożarna w Gorzowie
otrzymała pierwszy samochód.
ww    16.07.
2011 - otwarto wschodnią część
bulwaru nad Wartą.
ww    17.07.
2004 - w czasie karambolu na
ul. Wybickiego w Gorzowie z
udziałem dwóch autobusów
MZK marki solaris i dwóch sa-
mochodów osobowych rannych
zostało 29 osób.
ww    18.07.
1972 - z powodu wyjątkowych
upałów w Gorzowie zaczęło bra-
kować wody w kranach.
ww    19.07.
1975 - na Placu Grunwaldzkim
odsłonięto pomnik Braterstwa
Broni dłuta Leszka Krzyszow-
skiego; od 1998 r. - Pomnik Nie-
podległości.
ww    20.07.
1963 - w Gorzowskich
Zakładach Włókien Sztucznych
(Stilon) uruchomiono produkcję
taśmy magnetofonowej.
ww    21.07.
1951 - otwarto po odbudowie
most kołowy na Warcie, który
otrzymał imię Manifestu Lip-
cowego; wznowiono komunika-
cję tramwajową na Zamościu,
która funkcjonowała do 1967
r.; z tej samej okazji oddano
też do użytku stadion żużlowy
przy ul. Śląskiej, wybudowany
w czynie społecznym.
ww    22.07.
1945 r- w Gorzowie na stadionie
przy ul. Myśliborskiej zorgani-
zowano pierwsze po wojnie za-
wody lekkoatletyczne z
udziałem reprezentacji węzła
PKP, wojska i miejscowej młod-
zieży.
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- Prowadzisz specjalne
zajêcia teatralne. Co to s¹
za ludzie?

- To jest Grupa Teatralna,
która na co dzieñ dzia³a w
Domu Opieki Spo³ecznej w
Gorzowie przy ulicy Walcza-
ka. To grupa ludzi, którzy
chc¹ bawiæ siê w teatr, chc¹
graæ, chc¹ pokazywaæ siê
przed publicznoœci¹, zarówno
tymi najm³odszymi, jak i tym
bardziej dojrza³ymi, czyli t¹
bardziej wymagaj¹c¹ grup¹
odbiorców. 

- Jak siê pracuje z takimi
ludŸmi?

- Na pocz¹tku myœla³em, ¿e
bêdzie to bardzo trudne, po-
niewa¿ to s¹ osoby, które na

co dzieñ mieszkaj¹ w DPS-ie,
i to s¹ osoby z ró¿nymi scho-

rzeniami mentalnymi. Jedno-
czeœnie s¹ to osoby bardzo

wra¿liwe przede wszystkim
na wszystkie bodŸce ze-
wnêtrzne. Pracujê z nimi od
piêciu lat i ka¿dego roku robi-
my jedn¹ premierê, aby poka-
zywaæ j¹ w Domach Opieki
Spo³ecznej, w przedszkolach,
w domach dziecka, a tak¿e
na festiwalach do tego przy-
stosowanych, czyli dla
w³aœnie osób z DPS-ów, z
oœrodków. Tam oni mog¹ po-
kazaæ to, co robi¹ ze mn¹
przez ca³y rok.

- To jest terapia, zabawa
czy ciê¿ka praca?

- Ja myœlê, wszystkie te trzy
rzeczy wchodz¹ w program
w³aœnie zajêæ, dlatego ¿e te-
rapia jest na pewno, ponie-

wa¿ robi¹ coœ twórczego, wy-
chodz¹ póŸniej do ludzi,
musz¹ prze³amaæ stres,
musz¹ odwa¿yæ siê na to,
¿eby zrobiæ ten krok. Wiele
osób jest dochodz¹cych, w
sensie co roku dochodz¹ do
zespo³u teatralnego i próbuj¹
jako pierwszy raz na scenie,
nigdy nie mieli do czynienia
ze scen¹, tutaj nabieraj¹ tego
doœwiadczenia i póŸniej s¹
gotowi do pracy. Dla mnie
osobiœcie jest to radoœæ za
ka¿dym razem, je¿eli przy-
je¿d¿am w³aœnie do DPS-u i
wiem, ¿e mam próbê. Jest to
naprawdê du¿a dawka ener-
gii, któr¹ oni mi daj¹.

RENATA OCHWAT

Niesamowita jest energia, którą oni mi dają
Trzy pytania do Marcina Ciê¿kiego, aktora, performera, edukatora

- Ilu osobom miesiêcznie
pomaga stowarzyszenie i ja-
kie formy przyjmuje ta po-
moc?

- Pomagamy w kilku kierun-
kach. Pierwsza to jest pomoc
¿ywnoœciowa, mamy dwa ban-
ki ¿ywnoœci, do którego spro-
wadzamy produkty z ró¿nych
Ÿróde³ w iloœciach hurtowych.
Rocznie przez ten bank prze-
chodzi oko³o tysi¹ca ton ¿yw-
noœci, natomiast tutaj, w Cen-
trum Charytatywnym im. Jana
Paw³a II, wydajemy miesiêcz-
nie ¿ywnoœæ dla oko³o sied-
miuset osób. Aby nie by³o
nadu¿yæ, wprowadziliœmy
skierowania. W tym wzglêdzie
wspó³pracujemy z Gorzow-
skim Centrum Pomocy Rodzi-
nie. Ale zawsze, jak ktoœ tu
przyjdzie g³odny, to jedzenie
dostanie. U nas jest taka zasa-
da - ,,Nie rozmawiaj z cz³owie-
kiem g³odnym. To nic nie da.
Nakarm go i dopiero wtedy z
nim rozmawiaj.” Udzielamy
tak¿e innej pomocy - prowa-
dzimy projekty pomocy dla wi-

êŸniów i dla osób
wychodz¹cych z wiêzienia,
dotyczy to kilkunastu
zak³adów karnych z woje-
wództwa. Pomagamy im w
usamodzielnieniu siê, znale-
zieniu pracy. Ponadto prowa-
dzimy dzia³alnoœæ psychotera-
peutyczn¹, poniewa¿ oko³o 60
procent trafiaj¹cych do wi-
êzieñ trafia tam po pope³nieniu
przestêpstw z powodów alko-
holowych. Mamy równie¿ dwie

noclegownie dla oko³o stu
osób, ale potrzeby s¹ znacz-
nie wiêksze, na przyk³ad dla
osób bezdomnych z proble-
mami zdrowotnymi, przybywa
te¿ bezdomnych kobiet. Wy-
dajemy ubrania. Mamy ma-
gazyny ¿ywnoœci i sto³ówki,
gdzie wydajemy dwieœcie po-
si³ków dziennie. Mamy klub
seniorek, bo seniorów prawie
nie ma, jest nadumieralnoœæ
mê¿czyzn.  

- Skala ubóstwa w Polsce
jest z ka¿dym rokiem coraz
wiêksza, mamy te¿ jedn¹ z
najwy¿szych w Europie sta-
tystyk osób pracuj¹cych na
minimalnej krajowej, lepiej
jest nawet w Rumunii czy
Bu³garii. Sam Gorzów - spo-
œród miast wojewódzkich
ma najni¿sze zarobki w kra-
ju, na p³acy minimalnej jest
oko³o 40 procent gorzowian.
Widaæ to w centrum chary-
tatywnym?     

- Potrzebuj¹cych jest wiêcej,
szczególnie teraz, kiedy mamy
problem poszerzania siê ubó-
stwa w Polsce, tego zwi¹zane-
go z egzystencj¹ cz³owieka. W
2022 roku poni¿ej poziomu
egzystencji ¿y³o w kraju 1,7
miliona osób, w 2023 roku
by³o ju¿ takich osób 2,5 milio-
na. Poni¿ej progu minimum
socjalnego ¿yje ju¿ 17,3 milio-
na Polaków, to jest 46 procent
rodaków. I my tutaj to widzimy
po iloœci osób, która siê do nas
zg³asza po pomoc. Niestety,
du¿ym problemem jest alko-

hol, jego spo¿ywanie, do-
stêpnoœæ. W naszym mieœcie
mamy ju¿ ponad czterysta
punktów, gdzie mo¿na go ku-
piæ. W pó³milionowym szwedz-
kim Malmö jest ich siedem.
Jedno, co siê ustabilizowa³o i
nie ma wzrostu, to ubóstwo
dzieci. Wyeliminowa³ je prawie
ca³kowicie program 800+. Wi-
dzieliœmy to po kolejkach ma-
tek z p³acz¹cymi dzieæmi. Dla
nas to by³a psychoza strachu,
szczególnie w poniedzia³ki.
Niestety, ale patrz¹c ca³oœcio-
wo - mamy biedê.  

- Jaka jest wed³ug Pana
prognoza na ten rok, na ko-
lejny?

- Postêpuj¹ca degradacja
spo³eczeñstwa. Niestety, ale
g³ówn¹ tego przyczynê widzê
w alkoholizmie, bo on zazwy-
czaj idzie w parze z bied¹. Al-
koholik przepije wszystko, nie
da dzieciom jeœæ, bo musi siê
napiæ. A jako kraj idziemy ku
przepaœci gospodarczej, finan-
sowej i biedzie spo³eczeñstwa.  

MS

To on jest główną przyczyną degradacji społeczeństwa
Trzy pytania do Augustyna Wiernickiego, przewodnicz¹cego zarz¹du Stowarzyszenia Pomocy BliŸniemu im. Brata Krystyna

Mamy magazyny żywności i stołówki, gdzie wydajemy dwie-
ście posiłków dziennie - mówi Augustyn Wiernicki
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- To grupa ludzi, którzy chcą bawić się w teatr, chcą grać,
chcą pokazywać się przed publicznością… - mówi Marcin
Ciężki
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� 4 Lipiec 2025 r.FELIETONY

1949 - z okazji Święta Odrodze-
nia Polski w Gorzowie uroczyś-
cie uruchomiono tkalnię jedwa-
biu przy Państwowej Fabryce
Sztucznego Włókna, która dała
początek „Silwanie”; przy ul.
Drzymały 13 otwarto siedzibę
Miejskiej Biblioteki Publicznej,
gdzie umieszczono także Powia-
tową Bibliotekę Publiczną; stację
Pogotowia Ratunkowego PCK przy
ul. Kosynierów Gdyńskich 21;
otwarto też i Gospodę
Spółdzielczą przy ul. Chrobrego 5.
1989 - uroczyście otwarty został
DK „Małyszyn”, wybudowany w
czynie społecznym przez miesz-
kańców Małyszyna jako
zakładowy dom kultury ZD HAR;
dyrektorem nowej placówki zos-
tała Ewa Hornik, dot. pracowni-
ca BWA.
ww    23.07.
1946 - ul. Wielka w Gorzowie
została przemianowana na ul.
gen. W. Sikorskiego.
ww    24.07.
1945 - wojewoda poznański i
pełnomocnik rządu dr Feliks Widy-
Wirski rozpoczął objazd 14 powia-
tów lubuskich, przyłączonych do
woj. poznańskiego, podczas pobytu
w Gorzowie zakomunikował wład-
zom miasta o wyłączeniu miasta z
powiatu z dniem 1.09.1945 r.
ww    25.07.
1961 - oddział Polskiego Towa-
rzystwa Fotograficznego w Gorzo-
wie przekształcił się w Gorzow-
skie Towarzystwo Fotograficzne.
2010 - nad Kłodawką przy ul.
Łokietka runęła 130-letnia topo-
la czarna, jedna z najstarszych
w mieście.
ww    26.07.
1987 - Gorzów był gospodarzem
Mistrzostw Europy w koszyków-
ce kadetek.
ww    27.07.
1851 - otwarto linię kolejową
Krzyż-Piła-Bydgoszcz, która 6
lat później została przedłużona
przez Gorzów do Kostrzyna.
ww    29.07.
1988 - w gorzowskiej stoczni
odbyło się ostatnie wodowanie;
była to 130-tonowa barka górno-
pokładowa, jej matką chrzestną
była Janina Łaszuk, żona kie-
rownika stoczni.
ww    30.07.
1978 - na stadionie przy ul. Myś-
liborskiej, w obecności ponad 10
tys. widzów, rozegrany został
pierwszy od 18 lat mecz II-ligowy
(dziś I liga), w którym Stilon Go-
rzów przegrał 0:2 z Wartą Poznań.
ww    31.07.
1981 - założone zostało Robot-
nicze Stowarzyszenie Twórców
Kultury w Gorzowie. JZ

KALENDARIUM
Lipiec 2025

Lipiec, wakacje, czas wolny
- dobrze, jak zaplanowany,
przygotowany i zorganizowa-
ny, bo w naszym przecud-
nym kraju z czymœ na ostat-
ni¹ chwilê mo¿e byæ pro-
blem. Zw³aszcza jeœli
spontanicznie wpadnie ko-
muœ do g³owy, ¿eby gdzieœ
pojechaæ, a liczyæ mo¿e na
komunikacjê publiczn¹. Bo
mo¿na sobie wszystko w
ci¹gu piêciu minut przygoto-
waæ - w dobie Internetu to
przys³owiowy pryszcz.
Wszystko - czyli trasê, jakieœ
spanko, bilety do ró¿nych at-
rakcji. Wszystko, poza jed-
nym. Poza komunikacj¹, do-
jazdem, bo to jest jedna wiel-
ka niewiadoma. Po³¹czeñ
autobusowych zwyczajnie
nie ma. Co do kolei? Jak to
wygl¹da? 

Otó¿ tak. Chcia³am siê do-
wiedzieæ, jak mogê siê do-
staæ do Guben, ale po pol-
skiej stronie. I teoretycznie
siê dowiedzia³am, bo strona
z rozk³adami jazdy jakoœ tam
dzia³a. Ale schody zaczê³y
siê w momencie, kiedy
usi³owa³am dopytaæ o kilka
szczegó³ów wykraczaj¹cych
poza schemat prostej strony
informacyjnej. Nie da siê, po-
niewa¿ coœ takiego jak kom-
pleksowa informacja kolejo-
wa nie istnieje. Ludzi

zast¹pi³y jakieœ automaty. I
jak to automaty, nie daj¹
¿adnej odpowiedzi poza
schematem.

Nastêpna historia - czekam
na poci¹g do Skwierzyny.
Mój jedzie, za to inny jakiœ
nie jedzie i nie wiadomo, co
dalej - czy jest komunikacja
zastêpcza, czy jakieœ inne li-
cho. Elegancko nazywaj¹c,
zdenerwowanie pasa¿erów
roœnie z minuty na minutê.
Chc¹ siê czegoœ dowiedzieæ,
a tu cisza w eterze, nikt nic
nie wie, bo zwyczajnie nie
ma sk¹d wiedzieæ. Przecie¿
dzia³a tylko automat.
Cz³owieka od dawna tam nie
ma. A trudno krzyczeæ na
pani¹ w kasie z biletami, bo
ona wie dok³adnie tyle samo,
co zdenerwowany pasa¿er.

To mamy, no i mamy jesz-
cze opowieœci o konieczno-
œci skomunikowania Gorzo-
wa z reszt¹ kraju i niezmier-
nie koniecznie te¿ z
Berlinem. Takie bajki od lat,
na przykrycie chyba tragicz-
nej i dramatycznej sytuacji
obecnej.

Skoro przy Berlinie jestem -
taki obrazek. Jadê na lotni-
sko Berlin Brandenburgia,
ale coœ siê dzieje z komuni-
kacj¹ miejsk¹ w samym Ber-
linie (bo jadê poci¹giem do
Berlina, a potem w³aœnie ko-
munikacj¹ miejsk¹). Idê za-
tem do punktu informacji DB
- na ka¿dym dworcu coœ ta-
kiego jest, a dworców ci w
Berlinie dostatek. Pani w
okienku tylko siê upewnia,
¿e chcê na ten moment je-

chaæ, klika w klawiaturê, po
trzech minutach dostajê wy-
druk po³¹czenia - najpierw met-
rem, potem drugim metrem,
potem autobusem. I pani jesz-
cze mówi - dobrej podró¿y…

Kiedyœ siedzia³am na ma-
lusiej stacyjce Werbig - na
trasie z Kostrzyna do Berli-
na. Siedzia³am bo przyje-
cha³am z Lubeki. Tu siê
musia³am przesi¹œæ. Po-
ci¹g jakoœ nie nadje¿d¿a³,
zatem zadzwoni³am do in-
formacji DB - czynna przez
ca³y tydzieñ, gada po an-
gielsku, cz³owiek a nie ma-
szyna czy jakieœ inne wy-
kreowane dziwactwo. I od
mi³ej pani us³ysza³am, ¿e
mój poci¹g ma opóŸnienie,
bo coœ tam siê sta³o i
muszê czekaæ na nastêpny,
oko³o godziny to potrwa.
Us³ysza³am od ¿ywego
cz³owieka.

Chodzi mi o to, ¿e polsk¹
kolej natychmiast trzeba
zmieniæ. Postawiæ na fa-
chowców od logistyki i tech-
niki, ale te¿ zmieniæ ca³y sys-
tem pracy ludzi. Bo ¿aden
durny automat nie zast¹pi
cz³owieka. Rok 1989 przy-
niós³ wiele dobrego, ale te¿ i
z³ego. W tym przypadku -
dezintegracja marki pod ty-
tu³em Polskie Koleje Pañ-
stwowe. 

Co trzeba zrobiæ w Gorzo-
wie? Mnóstwo. Na pewno
nie witaæ siê czule z tymi z
rzadka kupowanymi sk³ada-
mi. Na pewno te¿ nie wyda-
waæ milionów na promocjê
kosmodromu Babimost, a w
istocie Nowe Kramsko. Bo
przyznam, ¿e cholera mnie
trzêsie, kiedy ja nie mogê
nigdzie siê dostaæ, bo po-
ci¹gi nie je¿d¿¹, a tu z kasy
województwa, z naszych,
moich podatków marsza³ko-
stwo dop³aca oko³o 5 mln do
dzia³ania tego œmiesznego
tworu. 

Lubiê lataæ, znajomi œmiej¹
siê ze mnie, ¿e jestem lotni-
skowym stworem, co to
zreszt¹ prawda, ale za ¿ad-
ne bogi œwiata nie zrozu-
miem, po co stworzono ów
Babimost? Albo inne Rado-
mie? 

Na zasadzie repryzy po-
wtórzê - czas najwy¿szy coœ
zmieniæ - w³aœciwie wszystko
zmieniæ - systemowo oraz na
poziomie lokalnym. I oczywi-
œcie idiotk¹ nie jestem -
wiem, ¿e to wo³anie na pusz-
czy.

Lato, wakacje, lepiej nie
myœleæ o podró¿owaniu ko-
lej¹, bo zwyczajnie mo¿na
dostaæ zawa³u serca, a po co
chorowaæ w wolny czas.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Wakacje, czas wolny. Poopowiadajmy sobie więc o kolejach
Bo tak naprawdę tylko to nam zostaje. Mamy bowiem wykluczenie komunikacyjne i białą plamę informacyjną. 

Kolej natychmiast trzeba zmienić. Postawić na fachowców od
logistyki i techniki, ale też zmienić cały system pracy ludzi
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Od stycznia czêste mycie
zaboli nasze portfele. O pra-
niu nie wspomnê. Kto wie,
byæ mo¿e markety budowla-
ne wprowadz¹ do oferty ba-
terie ³azienkowe z szyfrowy-
mi blokadami na pokrêt³a?
Dobre rozwi¹zanie na drogie
czasy. Niedawno jedna z
s¹siadek ¿ali³a siê, ¿e jej cór-
ka bierze k¹piel trzy razy
dziennie. Zaboli, oj zaboli…
S¹siadce z serca
wspó³czujê.

By by³o bardziej kuriozal-
nie, szykana dotyczyæ
bêdzie tylko mieszkañców

budynków wielorodzinnych.
Domyœlam siê, ¿e

pomys³odawcy w blokach nie
mieszkaj¹?

Sam pomys³ uszczelniania
systemu poboru op³at za wy-
wóz odpadów uwa¿am zasad-
ny. Tylko dlaczego w relatywnie
biednym Gorzowie Wuelkape
od metra szeœciennego wody
zap³acimy dodatkowo 12
z³otych, gdy w tym samym cza-
sie szczecinianie zap³ac¹ 10, a
mieszkañcy £odzi 9 z³otych?

Nale¿a³oby przyjrzeæ siê miej-
skiej spó³ce, które byæ mo¿e
zbyt lekk¹ rêk¹ generuje kosz-
ty? Jako monopolista zawsze
mo¿e dosypaæ do bud¿etu z
naszych (mieszkañców) kie-
szeni. Radni przyklepi¹, lud po-

narzeka, a po kilku tygodniach
zapomni. Kasa zaœ leci jak wo-
da z kranu.

Tak czy inaczej, czas reakty-
wowaæ nadwarciañskie k¹pie-
liska. Mo¿na tak¿e przywróciæ
miejsk¹ ³aŸniê, jak za dawnych
lat wczesnego PRL’u.

W pi¹tki prezydent móg³by
osobiœcie losowaæ szczêœliw-
ców, którzy otrzymaj¹ darmo-
we talony na sobotni¹ k¹piel, a
przewodnicz¹cy rady miasta
uroczyœcie wrêczaæ rêcznik i
myd³o. Przy takich cenach wo-
dy chêtnych nie zabraknie!

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Czas reaktywować nadwarciańskie kąpieliska
Miejscy rajcy klepnęli pakiet uchwał, który wraz z nowym rokiem Anno Domini 2026 dorzuci do każdego metra
sześciennego wody 12 złociszy polskich za wywóz odpadów. . 

Im mniej zużyjemy wody, tym mniej zapłacimy za śmieci. Ale
nie będzie to dotyczyć mieszkańców domków jednorodzin-
nych. Dlaczego? Nikt tego nie wie…
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- Od kiedy naprawia pan
Gorzów?

- Mentalnie od zawsze, a fi-
zycznie odk¹d na sta³e
mieszkam ponownie w Go-
rzowie, czyli od 2017 roku.
Najpierw by³ taki czas rozru-
chu i na dobre zacz¹³em od
2019 roku.

- Co by³o impulsem?
- Zwyk³y spacer po mie-

œcie. Coœ mi przeszkadza³o,
coœ nie pasowa³o, a momen-
tem zwrotnym by³o, kiedy
przeszed³em podziemnym
przejœciem przy Dzieci Wrze-
siñskich i Walczaka. Tam
by³a rozpacz nad graffiti na
muralu. I wtedy poczu³em,
¿e chcê to usun¹æ, coœ z tym
zrobiæ, zaj¹æ siê.

- I zaj¹³ siê pan?
- Jak to w ¿yciu jest, napra-

wianie najlepiej zacz¹æ od
siebie. I tak te¿ zrobi³em, za-
cz¹³em od swojej ulicy -
Dworcowej. Kupi³em profes-
jonaln¹ myjkê akumulato-
row¹ i z kuzynem czyœcili-
œmy graffiti z budynku na-
przeciwko mojej kamienicy.

- Udana akcja?
- Tak, wtedy jeszcze nie

mia³em stowarzyszenia i ro-
bi³em to na dziko, ca³kiem in-
tuicyjnie, ale usunêliœmy
bazgro³y. Pracownicy sklepu
z dewocjonaliami poczêsto-
wali nas kaw¹ i s³odkoœcia-
mi, w³aœcicielki restauracji z
mojej kamienicy - lemoniad¹
i to by³o dla mnie dodatko-
wym motorem do dzia³ania.
¯e to jest ludziom potrzebne,
¿e poza usuwaniem baz-
gro³ów jest wartoœæ dodana
w postaci kontaktu z miesz-
kañcami.

- I ruszy³ pan w miasto.
- Tych bazgro³ów by³o

du¿o, zrobi³em kolejny budy-
nek i kolejny. Postanowi³em
robiæ to systemowo.
Wszed³em na ulicê Sikor-
skiego i wtedy ju¿ to posz³o.
Jedn¹ z pierwszych wiêk-
szych akcji by³o posprz¹ta-
nie terenu po gie³dzie a¿ pod
Baczynê i przed dojœciem na
jezioro Nierzym.

- Wtedy pojawi³ siê po-
mys³ stowarzyszenia na
rzecz estetyki Gorzowa?

- Powsta³o stowarzyszenie,
strona internetowa, podziele-
nie siê tym z mieszkañcami.
Zaczê³y siê lajki, komentarze
i teraz jesteœmy ca³kowicie w
innej rzeczywistoœci, chyba
te¿ wy¿szej œwiadomoœci i
mieszkañców, i w³odarzy, i
urzêdników.

- Nie brali pana na po-
cz¹tku za kolejnego graffi-
ciarza?

- Kiedy zacz¹³em partyzan-
ckie oczyszczanie przejœcia
podziemnego przy Dzieci
Wrzesiñskich, pojawi³a siê
stra¿ miejska. Trochê mnie
panowie ju¿ kojarzyli z
ró¿nych akcji, pouczyli tylko,

¿e muszê mieæ oficjalne po-
zwolenie od Miasta na od-
restaurowanie muralu. Takie
otrzyma³em i zrobiliœmy to le-
galnie. A mieszkañcy na po-
cz¹tku przygl¹dali siê, czy ja
coœ bazgrolê, czy coœ siê po-
jawia czy znika. Pytali mnie,
po co to robiê, przecie¿ oni
wróc¹, to bez sensu. Œwia-
domoœæ by³a, przeszkadza³y
im te bazgro³y, ale nie sprze-
ciwiali siê temu czynnie. Te-
raz, kiedy jestem bardziej
znany, kibicuj¹ mi, doce-
niaj¹, widz¹, ¿e otoczenie
siê zmienia. A to na pewno
mnie motywuje, ¿eby konty-
nuowaæ tê pracê. Takie oso-
by jak ja widzia³em na
przyk³ad w Barcelonie. Tam
jest o tyle ³atwiej, ¿e budynki
s¹ w podobnych, pastelo-
wych barwach. Podje¿d¿a
kilka osób z farbami i zama-
lowuj¹ œciany pokryte graffiti.

- Graficiarze wracaj¹ w te
same miejsca? Czy mo¿e
maj¹ coœ na kszta³t wyrzu-
tów sumienia jak pan, któ-
ry pó³tora roku temu przy
Jagie³³y pomaza³ na przy-
stanku autobus? Potem
sam zg³osi³ siê do MZK i
pokry³ koszty naprawy
szkód. 2500 z³otych go
kosztowa³ ten wystêp. Czy
pan czyœci, a oni ma¿¹ na
nowo? Nie walczy pan z
wiatrakami?

- Ca³y czas mam œwiado-
moœæ swojej syzyfowej pra-
cy. Chcia³bym wejœæ na tyle
innych ulic, ale nie jest mi to
dane ze wzglêdu na powta-
rzaj¹ce siê bazgro³y. To s¹ te
same œciany, te same
skrzynki, powtarzaj¹ce siê
tagi, wiêc ci sami ludzie. To
s¹ ogólnopolskie szajki,
maj¹ na Instagramie swój
profil, na którym siê chwal¹,
gdzie co zrobili. To s¹ lokal-
ne grupy. Pojawia siê jeden
tag i szybko po tym poja-

wiaj¹ siê tagi kolejnych grup
oznaczaj¹cych swoje tereny.
Uwa¿am, ¿e systematyczne
czyszczenie na bie¿¹co jest
w stanie zniechêciæ graficia-
rzy. Nie procedury, a
dzia³anie na drugi dzieñ.

- Od lat mówi siê o tym,
¿e wykrycie takich osób
nie jest niemo¿liwe... 

- Jakiœ czas temu siê nawet
zdziwi³em, bo na odcinku Si-
korskiego od katedry do
Dworcowej jednej nocy poja-
wi³y siê tagi na s³upach
oœwietleniowych, skrzynkach
elektrycznych i gazowych. To
nie mog³o trwaæ minutê, ta-
kie przejœcie przez naszpiko-
wan¹ kamerami monitoringu
ulicê zajê³o sporo czasu.
Przeszli ca³¹ ulicê, pomalo-
wali wszystko po drodze i nie
zostali zauwa¿eni? To jest

podejrzane. Nie wiem, jak
dzia³a monitoring. Dosta³em
tylko informacjê, ¿e jak coœ
takiego zauwa¿ê, na drugi
dzieñ trzeba zg³osiæ na po-
licjê.

- Ale pan siê nie poddaje.
- Nie poddajê siê, to jest

nawet buduj¹ce, bo poza po-
praw¹ estetyki ma to wymiar
edukacyjny i to jest dla mnie
bardzo wa¿ne. Œwiadomoœæ
mieszkañców wzrasta, chce-
my zadbanych budynków,
ale te¿ dba³oœci o detale,
chodniki, latarnie, ma³¹ ar-
chitekturê. Lubiê patrzeæ na
miasto z perspektywy tury-
sty, wtedy widaæ wiêcej. Jest
jeszcze wiele do zrobienia.
My te¿ odpowiadamy za po-

rz¹dek, bo to my œmiecimy.
Ja regularnie sprz¹tam
swoj¹ ulicê, jak coœ le¿y na
chodniku to podnoszê i wy-
rzucam do œmietnika. Moja
ulica to mój dom. Biorê za
ni¹ odpowiedzialnoœæ.

- Idzie pan chodnikiem,
widzi kolejne graffiti. Co
pan wtedy myœli?

- Znowu trzeba tu wróciæ
(œmiech).

- Jak wygl¹da pana
wspó³praca z miejskimi
s³u¿bami?

- Przejœcie podziemne by³o
zrobione we wspó³pracy z
Miastem i to miejsce jest za-
opiekowane. Na wysokim
poziomie wspó³pracy s¹ te¿
bulwary, tu dzia³am razem z
Gorzowskim Rynkiem Hurto-
wym. Tak samo jak uda³o siê
wyczyœciæ ca³¹ zachodni¹

estakadê wspó³pracuj¹c z
miejskim konserwatorem za-
bytków. Na wschodni¹ PKP,
mimo wczeœniejszych dekla-
racji, nie ma pieniêdzy, wiêc
w tym roku zajmê siê i ni¹.
Podejœcie PKP do estetyki
mnie przera¿a, szczerze mó-
wi¹c.

- To s¹ dwa miejsca, a in-
ne? Wspó³praca z ADM-
ami, spó³dzielniami, lud-
Ÿmi?

- By³em niedawno na spot-
kaniu z dyrektorem ZGM i ar-
chitektem miejskim, ¿eby
stworzyæ grant dla wspólnot,
które chcia³yby odnawiaæ
swoje przyziemia zniszczone
przez bazgro³y. Jest szansa,
jedna z form, nie wszyscy

skorzystaj¹, ale zale¿y mi na
tym, ¿eby poprawa estetyki
sz³a wielotorowo. To dzia³a.
S¹ miejsca, gdzie dostajê
œrodki, farby, zgody. Anga¿ujê
te¿ mieszkañców. Kiedyœ w
jakimœ poœcie by³ konkurs, ¿e
pierwsze dziesiêæ osób, które
napisz¹ komentarz, dostan¹
specjalne chwytaki do
sprz¹tania. To takie moje pro-
pagowanie, ¿eby dbaæ o swo-
je najbli¿sze otoczenie. Mo¿e
wrócê do tego konkursu
(œmiech).

- G³ówne finansowanie ta-
kich akcji jest z pana œrod-
ków? Ile pan wydaje mie-
siêcznie na interwencje?

- Ze œrodków stowarzysze-
nia, czyli z datków od gorzo-
wian. Szacujê, ¿e na rok po-
trzebujê trzy - cztery tysi¹ce
z³otych na wszystkie akcje.

- Mieszkañcy zg³aszaj¹ pa-
nu konkretne miejsca?

- Zg³aszaj¹, pytaj¹, dzwoni¹.
Zdarza³o siê, ¿e podarowa³em
kilku osobom farby i œrodki do
usuwania graffiti. Kiedyœ na-
wet poprosi³a mnie o wyczysz-
czenie kamienicy pani z wy-
dzia³u urbanistyki.

- Naprawia pan ten lokalny
œwiat sam czy ma pan
wspólników?

- Mam zaprzyjaŸnione oso-
by, z którymi dzia³am. Myœlê
nad akcj¹ wiêkszego odmalo-
wania jakiejœ œciany, bo te¿
nie chcê nara¿aæ ochotników
na kontakt ze œrodkami do
usuwania graffiti, to jest jed-
nak chemia. Obserwujê te¿
efekt kuli œnie¿nej. Tak by³o
przy Chrobrego - Borowskie-
go. Wyczyœciliœmy kamienicê i
zg³osi³a siê pani z piekarni na-
przeciw. Potem ktoœ z kiosku
naprzeciw piekarni. To dzia³a.

- Jak teraz ocenia pan
miasto pod k¹tem
wygl¹du?

- No nie wygl¹da dobrze,
momentami jest tragedia. Do

tego wszechobecne reklamy,
które ma byæ chyba widaæ z
kosmosu, nieodnowione bu-
dynki, infrastruktura w strasz-
nym stanie. Jak jest jeszcze
pochmurny, deszczowy dzieñ,
to wracam do domu sfrustro-
wany.

- My, dziennikarze pisz¹cy
o mieœcie regularnie spoty-
kamy siê z zarzutami, ¿e siê
czepiamy, bo przecie¿ Go-
rzów jest piêkny.

- I wydajemy szeœæ milionów
z³otych na promocjê. Na pro-
mocjê czego - ja siê pytam.
Przetransferujmy te pieni¹dze
na program rewitalizacji ka-
mienic, zróbmy sobie fajne
miasto i póŸniej dopiero je
promujmy. W tej chwili nie ma
co promowaæ. Atrakcyjne na-
sze miasto jest o tyle, ¿e ma
potencja³, jest zielone, ma
piêkne okolice. Ale to za ma³o,
zasób jest, ale jak wygl¹da na
przyk³ad Armii Polskiej? Kosy-
nierów Gdyñskich? Nie mamy
programu rewitalizacji. Zielo-
na Góra ma dwa miliony na
remonty, u nas zabiera siê
miejskiemu konserwatorowi
zabytków œrodki o oko³o 50 ty-
siêcy z³otych na inne cele.

- Dok³adnie z 375 tysiêcy
z³otych w roku 2024 do 325
tysiêcy na ten rok.

- ...
- Muszê zapytaæ - chce siê

jeszcze panu to robiæ?
- Jeszcze tak. To nierówna

walka, ale walczê. Nieraz mó-
wiê do siebie: Rybak, ty siê
uspokój ju¿. Naprawdê robiê
to dla miasta, dla siebie, ¿eby
¿y³o nam siê tu lepiej, ¿eby-
œmy mogli byæ dumni z Gorzo-
wa. Nie tylko z nazwy, bo jakiœ
polityk powiedzia³, ¿e jest on
Wielkopolski, nie tylko dlate-
go, ¿e jest tu Grand Prix. Ale
¿e jak ktoœ ju¿ tu przyjedzie na
to Grand Prix, to ¿eby powie-
dzia³ - wow, fajne, czyste
miasto, nie ma graffiti. Mo¿e
b¹dŸmy pionierami w Polsce -
miasto bez graffiti? Mniej da-
wajmy na promocjê, a wiêcej
na usuwanie tych bazgro³ów i
rewitalizacjê kamienic.

- Czy estetyczny Gorzów,
bior¹c pod uwagê obecn¹
skalê jego zaniedbania, jest
mo¿liwy?

- Na przyk³adzie swojej ulicy,
czyli wracaj¹c do pocz¹tku
naszej rozmowy i projektu
,,Dworcowa od nowa” - po re-
moncie infrastruktury upiêk-
szy³em co mo¿na by³o, na
realizacjê czeka projekt z
bud¿etu obywatelskiego zie-
lonej œciany przy Dworcowej
11, s¹ jeszcze kolejne po-
mys³y - chcê pokazaæ, ¿e
mo¿na. Musimy zmieniæ prio-
rytety, jeœli bêdzie nim estety-
ka, to patrzenie na miasto siê
zmieni. Przywróæmy je miesz-
kañcom, pozwólmy siê nim
cieszyæ.

- Dziêkujê za rozmowê.
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Zielona Góra ma dwa miliony 
na remonty, u nas zabiera się

miejskiemu konserwatorowi zabytków
50 tysięcy złotych!

Najpierw zróbmy sobie fajne miasto
Z Tomaszem Rybakiem, przedsiêbiorc¹, spo³ecznikiem, rozmawia Maja Szanter

- Przetransferujmy pieniądze na program rewitalizacji kamienic, zróbmy sobie fajne miasto i później dopiero je promujmy -
uważa Tomasz Rybak
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Delikatnie rzecz ujmuj¹c -
ten rejon miasta do najpiêk-
niejszych nie nale¿y. Nie-
czynna ,,Letnia”, szpetne ki-
no ,,S³oñce”, zaniedbana
parcela niemal naprzeciw ki-
na, sypi¹ca siê szko³a mu-
zyczna - tak zaczyna siê tzw.
Trakt Królewski. 

Szumnie przez magistrat
reklamowane jego otwarcie
po remoncie w roku 2022
obfitowa³o w okreœlenia ,,at-
rakcyjna przestrzeñ”, ,,nowa
aran¿acja”,  ,,spacerowa wi-
zytówka miasta”, ,,wa¿ny i
presti¿owy fragment miasta”,
,,miejsce do ¿ycia, rekreacji i
biznesu”. 

Jak jest, ka¿dy widzi. O
zrobienie porz¹dku z tym
miejscem prosi w jednej z in-
terpelacji radny Jerzy Syno-
wiec, skupiaj¹c siê na kinie
,,S³oñce” oraz parceli po dru-
giej stronie torów tramwajo-
wych. ,,Kino straszy ele-
wacj¹, parcela zaniedbana,
zaœmiecona. Czy w³aœciciele
obu tych miejsc zamierzaj¹
coœ z nimi zrobiæ, czy tak
bêdzie przez kolejne lata?” -
pyta radny.

Zależy od potrzeb
właściciela

Warto na chwilê zatrzymaæ
siê przy budynku, w którym
od grudnia 1948 roku mie-
œci³o siê kino ,,S³oñce”.
Przed wojn¹ dzia³a³ tu lokal
rozrywkowy ,,Kyffhauser”
wraz z kinem o tej samej na-
zwie. Pierwszym filmem, któ-
ry zosta³ tu wyœwietlony w
polskim ju¿ Gorzowie, by³

w³oski obraz ,,Dzieci wojny”.
Dwukondygnacyjna sala z
balkonem mog³a pomieœciæ
563 osoby. Po przebudowie
w roku 1960 znalaz³ siê tu
pierwszy w mieœcie ekran do
filmów panoramicznych. 

Jak podaje Multimedialna
Encyklopedia Gorzowa, by³o
to najstarsze i najd³u¿ej
dzia³aj¹ce kino w mieœcie.
Do roku 1975 by³o naj-
wiêksz¹ i najnowocze-
œniejsz¹ placówk¹ tego ty-
pu. Straci³o wówczas na
znaczeniu, gdy na mapie
Gorzowa pojawi³o siê kino
,,Kopernik”. Zosta³o zlikwi-
dowane w roku 2007, a w
miejscu kina powsta³a dys-
koteka.

OdpowiedŸ z magistratu
powiela zasadniczo wszyst-
kie wczeœniejsze, jakie otrzy-
ma³ radny, a tym samym i
gorzowianie. Zastêpca pre-
zydenta Jacek Szymankie-
wicz informuje w niej, ¿e
dawny budynek kina jest
w³asnoœci¹ prywatn¹. Znaj-
duje siê on na obszarze ob-
jêtym uchwa³¹ z czerwca
2020 roku w sprawie przy-
st¹pienia do sporz¹dzenia
miejscowego planu zagos-
podarowania przestrzenne-
go miasta dla obszaru
po³o¿onego pomiêdzy ulica-
mi Chrobrego, Wybickiego i
K³odawk¹.
,,Obecnie prace przygoto-

wuj¹ce ww. akt prawa miej-

scowego zosta³y zawieszo-
ne.” - podaje J. Szymankie-
wicz. Dodaje, ¿e nierucho-
moœæ znajduje siê na obsza-
rze historycznego uk³adu
urbanistycznego tzw. Nowe-
go Miasta, który jest wpisany
do rejestru zabytków. 
,,Z uwagi na powy¿sze

ka¿da inwestycja w tym ob-
szarze bêdzie wymaga³a
zgody konserwatora zabyt-
ków, niemniej jednak decyz-
ja o rozpoczêciu inwestycji
zale¿y od potrzeb inwesty-
cyjnych w³aœciciela.”

Je¿eli wiêc w³aœciciel nie
bêdzie mia³ ,,potrzeb inwe-
stycyjnych”, nic siê tu nie
zmieni. Miasto nie informuje,
czy z nim rozmawia³o, a

je¿eli tak - czy ma jakiekol-
wiek plany, jeœli ma, to jakie.
Nie podaje te¿ powodów za-
wieszenia prac nad wymie-
nionymi wy¿ej dokumentami.
Z pisma urzêdu nie wynika
w³aœciwie nic, co mówi³oby o
perspektywach dla tego
obiektu.  

Chcieli rozbudowy, zgody
nie ma

Odnosz¹c siê natomiast do
nieruchomoœci naprzeciw
budynku dawnego kina,
Miasto podkreœla, ¿e znajdu-
je siê ona tak¿e na obszarze
historycznego uk³adu urba-
nistycznego tzw. Nowego
Miasta, wpisanego do rejes-
tru zabytków. Wylicza wszel-
kie wytyczne dla takiego ob-
szaru ,,w myœl
obowi¹zuj¹cych standardów
urbanistycznych i konserwa-
torskich” dla nowej zabudo-
wy w zabudowie œródmiej-
skiej, w obszarach historycz-
nych, dostosowanej do ju¿
istniej¹cej zabudowy. Mowa
np. o jej g³êbokoœci, gabary-
tach, wysokoœciach, formie
architektonicznej, kszta³tach
dachów, materia³ach budow-
lanych. Zgodnie z przepisa-
mi inwestycja nie mo¿e
zak³óciæ historycznych wido-
ków ani osi widokowych.
,,Wskazane jest indywi-

dualne kszta³towanie elewa-
cji poszczególnych budyn-
ków. Rozwi¹zanie elewacji
poziomem architektonicz-
nym i jakoœci¹ wykoñczenia
powinno cechowaæ siê wyso-
kim poziomem oraz przemy-

œlan¹ koncepcj¹, wyraŸnie
informuj¹c¹ o jej wspó³czes-
nym i reprezentacyjnym cha-
rakterze oraz uwzglêdniaæ
kolorystykê podkreœlaj¹c¹
architekturê obiektu.”

Tyle przepisy i idee. Jak ak-
tualnie dostosowane jest to
miejsce do s¹siedztwa, jaka
jest jego jakoœæ, poziom ar-
chitektoniczny oraz standar-
dy estetyki - wystarczy zaj-
rzeæ na Chrobrego.

Miasto informuje, ¿e prywat-
ni w³aœciciele tego terenu w
poprzednich latach planowali
rozbudowê istniej¹cych pawi-
lonów lub budowê nowych
obiektów handlowo-us³ugo-
wych, z³o¿yli stosowne wnio-
ski o wydanie decyzji o wa-
runkach zabudowy. Z uwagi
na niezgodnoœæ z wymienio-
nymi standardami, otrzymali
jednak decyzje odmowne.

Rozbudowy zatem nie
bêdzie. Czy w³aœciciel podj¹³
jakiekolwiek nowe dzia³ania,
by dostosowaæ siê do przepi-
sów, czy Miasto po wydaniu
decyzji odmownej podjê³o
podobne kroki, by podj¹æ z
nim dialog - tego z pisma
wiceprezydenta siê nie do-
wiadujemy.

Podsumowuj¹c stan wie-
dzy, jaki przynosi odpowiedŸ
na interpelacjê radnego,
mo¿na by kolejny raz zacyto-
waæ idealnie pasuj¹ce do
magistrackich pism s³owa
piosenki Elektrycznych Gitar:
,,Ju¿ ka¿dy powiedzia³ to,

co wiedzia³ (...), a bêdzie na-
dal tak jak jest.”

MAJA SZANTER

O miejsca te upomnia³ siê
w interpelacji Jerzy Syno-
wiec: ,,Wokó³ parku poja-
wiaj¹ siê miejsca, które wy-
wo³uj¹ obrzydzenie.” - pisze
radny, za³¹czaj¹c zdjêcia od
strony ulicy Strzeleckiej i Wy-
bickiego. Zapewnia jedno-
czeœnie, ¿e miejsc takich jest
wiêcej. ,,W tym przypadku
Miasto nie tylko powinno, ile
musi zadzia³aæ, bo tak dalej
byæ nie mo¿e.” - podsumo-
wuje mecenas.

Jak Miasto reaguje na za-
rzuty radnego? Przede
wszystkim informuje, ¿e po-
kazany na zdjêciach teren
objêty jest uchwa³¹ w spra-
wie uchwalenia miejscowego
planu zagospodarowania
przestrzennego miasta Go-
rzowa  dla obszaru pomiê-
dzy ulic¹ Strzeleck¹, Wybic-
kiego i K³odawk¹. Teren bez-

poœrednio przy rzeczce jest
w³asnoœci¹ Miasta, nato-

miast pozosta³e tereny na-
le¿¹ do prywatnych w³aœci-

cieli i przeznaczone s¹ pod za-
budowê us³ugowo-mieszkaln¹.

W 2017 roku prezydent
udzieli³ pozwolenia na bu-
dowê w zakresie zmiany
sposobu u¿ytkowania bu-
dynku magazynowego na
us³ugowo-mieszkalny wraz z
jego przebudow¹ i nadbu-
dow¹, a tak¿e zagospodaro-
waniem terenu. Ogrodzenie
wokó³ terenu budowy,
wed³ug informacji urzêdowej,
jest rozwi¹zaniem tymczaso-
wym. Po dokoñczeniu inwe-
stycji ma zostaæ zlikwidowa-
ne, a teren budowy
uporz¹dkowany. Do tego zo-
bowi¹zuje inwestora prawo
budowlane. Natomiast nadal
nie wiadomo, kiedy to mo¿e
nast¹piæ, bowiem prace bu-
dowlane s¹ tam wstrzyma-
ne, a budynek wystawiony
jest na sprzeda¿.

W przypadku elewacji od
strony parku kamienicy przy

ulicy £okietka 35 sytuacja
jest taka, jak pisze wicepre-
zydent Jacek Szymankie-
wicz, ¿e budynek jest w³as-
noœci¹ prywatn¹, a wiêc za-
pewnienie jego
odpowiedniego stanu tech-
nicznego i estetycznego
nale¿y do obowi¹zków
w³aœciciela lub zarz¹dcy
nieruchomoœci. Poza t¹ in-
formacj¹, urz¹d nie podaje,
czy podj¹³ siê lub w przy-
sz³oœci podejmie rozmowy
z w³aœcicielem, by zmoty-
wowaæ go do poprawy sy-
tuacji techniczno-wizualnej
jego kamienicy. Ale tak nie-
kompletne odpowiedzi z
magistratu w przypadku in-
terpelacji J. Synowca do-
tycz¹cych miejsc wstydu to
ju¿ standard. Szkoda, ¿e
tak niski.

MAJA SZANTER

Co dalej z budynkiem po kinie?
Historiê ma do pewnego momentu zacn¹, ale od lat szpeci okolicê. Kino S³oñce i jego otoczenie to kolejne miejsce, za które w³adze miasta
powinny siê wstydziæ.

Czy rewitalizacja parku na pewno jest zakończona?
Przez lata by³o to miejsce wyj¹tkowe i urokliwe. Straci³o wiele przez rewitalizacjê, która w opinii wielu mieszkañców je zepsu³a, ale te¿ przez
fragmenty, które urokliwe nie s¹.

Jeżeli właściciel nie będzie miał ,,potrzeb inwestycyjnych”, nic się tu nie zmieni
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W przypadku tej kamienicy Miasto tradycyjnie nic nie może zrobić
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Zad³u¿enie naszych wie-
rzycieli z tytu³u u¿ytkowania
lokali wobec Zak³adu Gospo-
darki Mieszkaniowej na ko-
niec 2024 roku wynios³o - w
przypadku lokali mieszkal-
nych - 81,5 miliona z³otych.
Na lokalach u¿ytkowych to
jest kwota 5,7 miliona
z³otych. Ogó³em zad³u¿enie
kszta³tuje siê w wysokoœci
ponad 87 milionów z³otych -
mówi Pawe³ Nowacki, dy-
rektor Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej. I jest to jed-
no z najistotniejszych zagad-
nieñ a zarazem trudnoœci, z
którym siê mierzymy.

Części nie da się
odzyskać

Problem z nale¿noœciami
ma szerszy wymiar, i aby go
przybli¿yæ, nale¿a³oby
zg³êbiæ dane oraz dokonaæ
ich szczegó³owej analizy w
tym spo³eczno-ekonomicz-
nej. Stanowi wyzwanie dla
wszystkich gmin w Polsce. 
- Mówi¹c o wierzytelno-

œciach w skrócie, mam na
myœli miêdzy innymi d³ug po-
zostawiony na lokalach od-
zyskanych, zad³u¿enie na lo-
kalach obecnie u¿ytkowa-
nych, lokalach o najmie
socjalnym czy obowi¹zku
naliczenia ustawowych od-
setek za opóŸnienie w
op³atach czynszowych -
t³umaczy dyrektor ZGM.

Blisko 59 procent wszystkich
nale¿noœci stanowi¹ nieuregu-
lowane op³aty wraz z odsetka-
mi przez by³ych najemców, na
mieszkaniach odzyskanych
przez zak³ad, g³ównie w wyni-
ku przeprowadzonej eksmisji.
W wielu przypadkach przejête
lokale zosta³y ju¿ wyremonto-
wane i ponownie zasiedlone
rodzinami oczekuj¹cymi na
miejskie mieszkanie.

Przedmiotowy d³ug stanowi
obci¹¿enie, które bêdzie bar-
dzo trudno wyegzekwowaæ.
Wynika to z faktu, ¿e d³u¿ni-
cy nie posiadaj¹ ¿adnego
maj¹tku, nie wykazuj¹ ofi-
cjalnych dochodów, a prowa-
dzona egzekucja przez ko-
mornika jest bezskuteczna. 
- Oczywiœcie, zgodnie z

prawem dochodzimy tych
nale¿noœci, wznawiamy
sprawy, aby nie dopuœciæ do
przedawnienia roszczenia
czynszowego. Natomiast na-
le¿y mieæ œwiadomoœæ, ¿e
wiêksza czêœæ tego d³ugu
zostanie ostatecznie umo-
rzona przez komornika -
t³umaczy dyrektor ZGM. 

Robią, co mogą

Jednak, jak zaznacza dy-
rektor Nowacki, ZGM podej-

muje siê wszelkich dzia³añ,
aby d³u¿nik nie mia³ poczu-
cia bezkarnoœci. 
- Jak wspomnia³em wcze-

œniej, przede wszystkim sta-
ramy siê nie dopuœciæ do
przedawnienia terminów
roszczeñ, który wynosi obec-
nie szeœæ lat. W umówionych
okresach podejmujemy
czynnoœci wznowienia postê-
powania w sprawie o zaleg³y
czynsz. Podjêta procedura
wi¹¿e siê z uiszczeniem
kosztów naliczonych przez
komornika. Pomimo, ¿e dla
zak³adu s¹ to dodatkowe ob-
ci¹¿enia, wnosimy je, gdy¿
po pierwsze nigdy nie wiemy
czy obecna sytuacja d³u¿ni-
ka w przysz³oœci nie zmieni
siê, po drugie mamy do czy-
nienia ze œrodkami publicz-
nymi - mówi Pawe³ Nowacki.   

W socjalnych też walka

Drug¹ grup¹ kumuluj¹c¹
zobowi¹zania, s¹ mieszkañ-
cy lokali o najmie socjalnym.
Zad³u¿enie powy¿ej dwóch
miesiêcy tych lokatorów wy-
nosi ponad 7,5 milionów z³.
Przypomnieæ nale¿y, ¿e
stawka czynszu w tych loka-
lach wynosi 3,15 z³ za metr
powierzchni u¿ytkowej. A
wiêc za lokal o powierzchni
20-30m2 daje nam czynsz
na poziomie od 60 do 100 z³
miesiêcznie. I pomimo tak
niskich op³at za mieszkanie,
czynsz nie jest regulowany.

¯eby ograniczyæ genero-
wanie kosztów i nale¿noœci,
w budynkach o statusie so-
cjalnym - przy ul. Z³otego
Smoka czy Myœliborskiej,
ZGM zamontowa³ system
przedp³atowy na zimn¹ oraz
ciep³¹ wodê, energiê elek-
tryczn¹ czy gaz. Ponadto

liczniki przedp³atowe zain-
stalowano w innych budyn-
kach obs³ugiwanych przez
zak³ad oraz w nowo wyre-
montowanych lokalach w ra-
mach lokali z ruchu ludnoœci. 

Jak pokazuj¹ zebrane do-
œwiadczenia z kilku lat funk-
cjonowania systemu, okazu-
je siê, ¿e  u¿ytkownicy lokali
posiadaj¹ œrodki finansowe,
które pozwalaj¹ na wykupie-
nie mediów na w³asne po-
trzeby bytowe, a do tej pory
tego nie czynili.  
- W tym konkretnym przy-

padku zderzamy siê dodat-
kowo z na³o¿onym
obowi¹zkiem prawnym. Gmi-
ny s¹ zobowi¹zane do do-
starczenia i zapewnienia lo-
kali socjalnych i pomiesz-

czeñ tymczasowych w
stosunku do wszystkich orze-
kanych eksmisji na terenie
miasta - wyjaœnia dyrektor
ZGM.

Odsetki też rosną

Kolejnym elementem
maj¹cym wp³yw na ogó³
zad³u¿enia s¹ naliczane od-
setki ustawowe od nietermi-
nowych p³atnoœci. Stanowi¹
one ponad 34 miliony
z³otych, co daje 42 procent
wierzytelnoœci na lokalach
mieszkalnych.

Naliczenie odsetek za opóŸ-
nienie siê ze spe³nieniem
œwiadczenia pieniê¿nego jest

obowi¹zkiem zak³adu. Nie
ma mo¿liwoœci, z wyj¹tkiem
zawartej ugody ratalnej, od-
st¹pienia od ich naliczenia. 

Na dziœ, kwota realna do
odzyskania to nale¿noœæ w
wysokoœci 20 milionów z³,
która stanowi obci¹¿enie
gospodarstw domowych
u¿ytkuj¹cych miejski zasób
mieszkaniowy. I jak mówi dy-
rektor, zak³ad koncentruje
swoje pok³ady na tej grupie
lokatorów, aby te pieni¹dze
wp³ynê³y do kasy.

Można poprosić o
rozłożenie na raty

Choæ obecnie nie ma spe-
cjalnego programu
odd³u¿eniowego, to ZGM
ca³y czas zachêca i jest

otwarty na rozmowê i wspól-
ne poszukanie rozwi¹zania
wyjœcia z obecnej sytuacji
zad³u¿enia. Sporz¹dzenie
realistycznego planu sp³aty,
zawarcie ugody, wstrzyma-
nie naliczania odsetek, a na-
wet zawieszenie realizacji
wyroku eksmisyjnego. 
- Wystarczy przyjœæ, wyja-

œniæ przyczyny powstania zo-
bowi¹zañ i przedstawiæ ak-
tualn¹ sytuacjê finansow¹
wraz z mo¿liwoœci¹ regular-
nego wnoszenia raty i
bie¿¹cych op³at czynszo-
wych. Dla przyk³adu, w
ubieg³ym roku wydaliœmy
300 takich decyzji na ³¹czn¹

kwotê czterech milionów
z³otych. Przypominam jedno-
czeœnie, ¿e mamy równie¿ in-
ne instrumenty pomocowe
wspieraj¹ce naszych miesz-
kañców. I tak, poprzez odpra-
cowanie nale¿noœci w ramach
œwiadczenia drobnych czyn-
noœci rzeczowych w naszych
zasobach. W roku ubieg³ym
by³o to ponad 7500 godzin na
kwotê 218 tysiêcy z³otych -
wylicza Pawe³ Nowacki. 

Poza tym mieszkañcy
mog¹ ubiegaæ siê o dodatki
mieszkaniowe, których w
ubieg³ym roku by³o razem na
4,5 mln z³. Mo¿na tak¿e
z³o¿yæ wniosek o obni¿kê
stawki bazowej czynszu. W
ubieg³ym roku z tej mo¿liwo-
œci skorzysta³o ponad 230
rodzin na ponad pó³ miliona
z³otych.

Zaznaczamy równie¿, ¿e
nawet w sytuacji otrzymania
zawiadomienia od komornika
o wykonaniu eksmisji, istnieje
mo¿liwoœæ jej unikniêcia.
Wskazuj¹ na to przypadki z
ostatniego miesi¹ca, gdzie w
kilku sytuacjach odst¹piono
od eksmisji po zawarciu ugo-
dy i zobowi¹zaniu siê d³u¿ni-
ka do sp³aty nale¿noœci. Oka-
zuje siê, ¿e gdy mieszkañcy
s³ysz¹ o eksmisji do lokalu
przy Z³otego Smoka lub po-
mieszczenia tymczasowego,
to zaczynaj¹ robiæ wszystko,
aby jednak tam nie trafiæ. 
- Wniosek jest czytelny,

czêœæ zad³u¿onych osób po-
siada œrodki finansowe po-
zwalaj¹ce na op³atê miesz-
kania, a nie robi tego dla za-
sady, liczy ¿e nie poniesie
¿adnych konsekwencji - koñ-
czy Pawe³ Nowacki.

RENATA OCHWAT

Miasto walczy z dłużnikami,
w grze są miliony
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej walczy z d³u¿nikami, ale ju¿ wiadomo, ¿e czêœci d³ugu nie da siê odzyskaæ. Skutecznym
straszakiem na d³u¿ników jest system przedp³atowy na media i adres Z³otego Smoka.

Ponad 40 procent zadłużenia stanowią ustawowe odsetki
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Wystarczy przyjść, wyjaśnić
przyczyny powstania zobowiązań 
i przedstawić aktualną sytuację

finansową
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- Na pocz¹tek proszê siê
przedstawiæ.

- Nazywam siê Joanna Ba-
naœ i jestem nauczycielk¹ jo-
gi. Oprócz tego zajmujê siê
równie¿ terapi¹ dŸwiêkiem.
To jest moja taka druga
mi³oœæ i nie wiem, czy nie
wiêksza od jogi.

-  Czym jest joga?
- Dla mnie jest narzêdziem

do dotarcia w g³¹b siebie. W
moim przypadku przysz³o to
dopiero po wielu latach prak-
tyki. By³y wzloty i upadki,
kontuzje oraz liczne szkole-
nia z niesamowitymi nauczy-
cielami. Pamiêtam to jak
dziœ, kurs jogi powiêziowej,
to by³a taka moja transforma-
cja na macie. W³aœnie wtedy
zrozumia³am, jakim
potê¿nym narzêdziem mo¿e
byæ joga.

- No w³aœnie, co nam daje
joga?

- Tak naprawdê joga
ka¿demu daje coœ innego.
To kwestia indywidualna tak
naprawdê, ale na pewno da-
je nam lekkoœæ w ciele i umy-
œle równie¿. Joga jest wspa-
nia³a na krêgos³up. Tak¹ jej
wartoœci¹ dodan¹ s¹ tak¿e
zawi¹zywane znajomoœci i
przyjaŸnie na sesjach.

- Joga ma udowodnione
naukowo korzyœci dla na-
szego umys³u. Jaki to jest
proces?

- Myœlê, ¿e jest to kwestia
indywidualna i u ka¿dego
przebiega inaczej. Na pewno
potrzebny jest czas, to nie

dzieje siê na pstrykniêcie
palcem. Kluczem jest to,
¿eby robiæ to systematycz-
nie. Powinien byæ to taki na-
sz rytua³, jak na przyk³ad my-
cie zêbów. Asany daj¹ ra-
doœæ i chêæ do ¿ycia.

- Co to s¹ asany?
- S¹ to po prostu przeró¿ne

pozycje wykonywane pod-
czas jogi. Ka¿da z asan ma
za zadanie poruszyæ okre-
œlone kana³y energetyczne.
My o tym nie myœlimy, to po
prostu siê dzieje. W  jodze
wa¿ny jest oddech i obser-
wacja naszego cia³a, jego ru-
chy podczas tego oddechu.
Dla mnie osobiœcie, po wielu

latach praktyk, jest to wrêcz
medytacja w asanie na ma-
cie.

- Krótko mówi¹c - dotar-
cie w g³¹b siebie wymaga
czasu?

- Tak. Jest to proces, które-
go nie da siê przyspieszyæ.
U ka¿dego jest to inny czas,
ale na pewno nie zadzieje
siê to natychmiast.

- Joga jest dla ka¿dego?
-  I tak, i nie. Wszystko za-

le¿y od tego, kto jest na ja-
kim etapie ¿ycia czy ile ma
lat. Joga wymaga dojrza³oœci
emocjonalnej. Myœlê, ¿e dla
m³odych ludzi joga mo¿e wy-
dawaæ siê nudna. Trudno

jest nam wyobraziæ sobie na-
stolatka siedz¹cego kilkana-
œcie minut z zamkniêtymi
oczami i to w³aœnie mo¿e
zniechêcaæ ich do jogi.

- Sk¹d u Ciebie wziê³a siê
mi³oœæ do jogi?

- Dawno temu uleg³am bar-
dzo powa¿nemu wypadkowi
na nartach. Lekarze od razu
kierowali mnie na operacjê,
a ja intuicyjnie zawziê³am siê
i kategorycznie mówi³am:
„Nie”. Przez pó³ roku bardzo
intensywnie rehabilitowa³am
siê. W momencie, gdy nie
mia³am jeszcze pe³nego wy-
prostu w nodze, pomyœla³am
sobie, ¿e jest coœ takiego,

jak joga. Gdy wesz³am po
raz pierwszy na salê, ju¿ po
piêciu minutach wiedzia³am,
¿e to jest coœ dla mnie. Mój
krêgos³up by³ w fatalnym sta-
nie. Dziêki jodze odzyska³am
komfort i zapomnia³am o bó-
lu. Joga mnie poch³onê³a,
ukoñczy³am wiele kursów i
dziœ dzielê siê ni¹ z innymi.

- Jak w obrazowym skró-
cie wygl¹daj¹ zajêcia z jo-
gi?

- Przez pierwsze kilkana-
œcie minut zag³êbiamy siê
w swój oddech. Przygl¹da-
my siê mu, jaki on jest, czy
p³ytki, czy szybki. Na-
stêpnie wykonujemy kilka
technik oddechowych. Po-
tem jest rozgrzewka, zna-
komicie dzia³aj¹ca na sta-
wy i dalej przechodzimy do
tak zwanego powitania
s³oñca oraz asan. Ostanie
piêæ minut to jest sza³asa-
na z dŸwiêkiem, czyli mo-
ment na to, ¿eby wyciszyæ
siê.

- Czy da siê „wy³¹czyæ”
myœlenie?

- Nie da rady. Funkcja na-
szego mózgu jest taka, ¿e
kumuluje on mnóstwo myœli.
W jodze chodzi o to, aby
skupiæ ca³¹ swoj¹ uwagê na
oddechu i w ten sposób
przechytrzyæ mózg.

- Mo¿emy traktowaæ jogê
jako odmianê medycyny
niekonwencjonalnej?

- Tak, poniewa¿ jest du¿o
odmian jogi w zale¿noœci,
kto czego potrzebuje i z ja-

kim problemem siê aktualnie
zmaga.

- Joga pomaga reduko-
waæ stres?

- Oczywiœcie, ¿e tak. W tym
procesie najwa¿niejsz¹ rolê
odgrywa oddech.

- Wspomnia³aœ, ¿e zajmu-
jesz siê tak¿e terapi¹ 
dŸwiêkiem. Na czym ona
polega?

- Wszystko ma swoje wib-
racje i czêstotliwoœci. Mam
tu na myœli nawet nasze or-
gany wewnêtrzne jak w¹tro-
ba czy nerki.  Wykonujê ma-
sa¿ dŸwiêkiem u¿ywaj¹c do
tego mis tybetañskich, które
odpowiadaj¹ danej czakrze.
Te wibracje s¹ wewn¹trzko-
mórkowe i docieraj¹ tam,
gdzie w danym momencie
nasze cia³o tego potrzebuje.
Fizjoterapeuta nie dotrze tak
g³êboko, jak wibracja i to jest
w tym niesamowite.

- Co daje taka terapia?
- Przede wszystkim ³agodzi

bóle i ma znakomite
dzia³anie przeciwmigrenowe.
Poza tym daje b³ogoœæ i re-
laks. Sesja trwa przewa¿nie
jedn¹ godzinê, ale ten stan
b³ogoœci czujemy jeszcze
d³ugo potem.

- Co kryje siê pod nazw¹
joga nidra?

- Joga œwiadomego snu,
któr¹ czêsto zalecaj¹ psycho-
lodzy. To jest coœ w rodzaju
skanowania cia³a, które po-
maga w odprê¿eniu zarówno
naszego cia³a, jak i umys³u.

- Dziêkujê za rozmowê.

W tym procesie najważniejszą rolę odgrywa oddech
Z Joann¹ Banaœ, w³aœcicielk¹ studia jogi, rozmawia Dorota Waldmann

- Dzięki jodze odzyskałam komfort i zapomniałam o bólu - mówi Joanna Banaś
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- Od pewnego czasu ro-
bisz cykl pod tytu³em
,,Podró¿e na ka¿d¹ kie-
szeñ”. Co to jest za po-
mys³?

- To jest cykl, który pokazu-
je ró¿ne podró¿e. Przy-
chodz¹ do nas ludzie, którzy
opowiadaj¹ o swoich po-
dró¿ach. A s¹ one najró¿niej-
sze. Nazwane zosta³y na
ka¿d¹ kieszeñ, dlatego ¿e s¹
i dla tych, którzy maj¹ trochê
wiêcej pieniêdzy, i dla tych,
którzy prawie w ogóle nie
maj¹ pieniêdzy, a chc¹ pod-
ró¿owaæ. Okazuje siê, ¿e
w³aœciwie w dzisiejszych
czasach mamy takie
szczêœcie, ¿e ju¿ mo¿emy
podró¿owaæ praktycznie
rzecz bior¹c prawie
wszêdzie i mo¿emy po-
dró¿owaæ z takim bud¿etem,
jaki mamy. Je¿eli chcemy
bardzo ekskluzywnie po-
dró¿owaæ, to mo¿emy, je¿eli
chcemy trochê mniej eksklu-
zywnie, to te¿ mo¿emy.

Oczywiœcie pocz¹tki cyklu s¹
zawsze takie, ¿e znajomi
przychodz¹ i opowiadaj¹ o
swoich wyjazdach. Ale ju¿ w
tej chwili mamy zg³oszenie
osób, które siê po prostu
zg³osi³y, tak, ¿e bêd¹ te¿
opowiadaæ. I te podró¿e s¹
najró¿niejsze, bo te¿ nie
chodzi nam o to, ¿eby one
by³y takie bardzo egzotycz-
ne. Mieliœmy twoj¹ opowieœci
o Japonii, ale i mieliœmy opo-
wieœci o Pakistanie na
przyk³ad. By³a to podró¿ nie-
zwyk³a, bo jednoosobowa i
do tego na rowerze, wiêc to
by³o bardzo ciekawe. Ale te¿
s¹ i bli¿sze, które s¹ te¿ nie-
zwykle interesuj¹ce. Dlatego
¿e opowiadaliœmy o czeskim
Krumlovie. S³awek Sajkow-
ski ostatnio opowiada³ o Bo-
œni i Hercegowinie. By³a te¿
opowieœæ o Budapeszcie,
która przyci¹gnê³a bardzo
wiele osób.

- Sama te¿ podró¿ujesz.
Jak najchêtniej?

- Tak, podró¿ujê i bardzo to
lubiê. Podró¿ujê przede
wszystkim po Europie, cho-
cia¿ zdarza³o mi siê te¿
oczywiœcie byæ poza Europ¹.
Myœlê, ¿e w Europie jest
mnóstwo przepiêknych
miejsc, które s¹ jeszcze nie
odkryte przez nas. Lubiê te¿
podró¿owaæ blisko, to zna-
czy wydaje mi siê, ¿e mamy

niezbyt dobry stosunek do
naszych s¹siadów, Niemców
szczególnie, bo wydaje nam
siê, ¿e tam nic nie ma. I za-
wsze traktujemy Niemcy jako
tak¹ trasê przelotow¹, tran-
zyt do Francji czy Hiszpanii.
A okazuje siê, ¿e Niemcy s¹
fantastycznym krajem do
zwiedzania, do podró¿owa-
nia. Maj¹ przepiêkne miasta,

miasteczka, zabytki. Jeœli
ktoœ chce zobaczyæ intere-
suj¹ce miasta, to tam jest
mnóstwo do obejrzenia. Do
tego do³o¿ê Czechy, które
te¿ s¹ niezwykle intere-
suj¹ce. Tak¿e S³owacja,
wiêc to jest tak blisko.
Mo¿na sobie wyjechaæ na
d³ugi weekend lub na œwiêta.
Ja w³aœnie w taki sposób
przez wiele, wiele lat wy-
je¿d¿a³am w³aœnie za gra-
nicê. I ¿eby nie by³o daleko,
to w³aœnie podró¿owa³am do
Niemiec albo do Czech. Po-
wiem te¿ szczerze, ¿e nie lu-
biê du¿ych miast.
Przewa¿nie staram siê znaj-
dowaæ ma³e miasteczka, ale
miasteczka, a to znaczy ¿e
nie jestem cz³owiekiem natu-
ry, a mieszczuchem i w
zwi¹zku z tym wolê miasta.
Poza tym nie istniej¹ dla
mnie pla¿e i ten rodzaj wy-
poczynku. No i co
najwa¿niejsze - bardzo
wa¿ne, ja bardzo lubiê po-

dró¿owaæ samochodem
swoim. Oczywiœcie zdarzaj¹
siê te¿ wycieczki samolota-
mi, natomiast najbardziej lu-
biê wsi¹œæ we w³asny samo-
chód i po prostu jechaæ.

- Jak ktoœ zechce opo-
wiedzieæ o swojej podró¿y,
to co musi zrobiæ?

- Musi do mnie przyjœæ i po-
wiedzieæ, ¿e chce, a  wszyst-
ko za³atwimy, zrobimy, umó-
wimy siê na termin i po pro-
stu bêdzie móg³
opowiedzieæ. Oczywiœcie na-
le¿a³oby przygotowaæ do te-
go prezentacjê, bo zawsze
pokazujemy zdjêcia. Czasa-
mi te¿ do niektórych tych
podró¿y robimy tak¹ mini-
wystawê, czyli po prostu dru-
kujemy ciekawe zdjêcia. Do
tego trzeba kilka ciekawych
historyjek do opowiedzenia,
trochê ciekawych zdjêæ do
pokazania i swoj¹ w³asn¹
historiê, któr¹ chce siê opo-
wiedzieæ. Proste.

RENATA OCHWAT

Była to podróż niezwykła, bo jednoosobowa
Trzy pytania do Moniki Kowalskiej, w³aœcicielki Klubu £azienki 6 w Gorzowie

- W Europie jest mnóstwo przepięknych miejsc, które są
jeszcze nieodkryte przez nas - uważa Monika Kowalska
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Jedyne w Polsce mistrzo-
stwa na symulatorze robota
chirurgicznego ju¿ po raz
drugi odby³y siê w sobotê 21
czerwca w Wielospecjalis-
tycznym Szpitalu Wojewódz-
kim w Gorzowie. Do walki
stanê³o 21 osób. 
- Te mistrzostwa to inwesty-

cja w przysz³oœæ medycyny
szeroko pojêtej, ale te¿ inwe-
stycja w nasz szpital, w po-
zyskiwanie m³odej kadry -
mówi³ Jerzy Ostrouch, pre-
zes szpitala. Wiceprezes
Robert Surowiec doda³: 
- Przyje¿d¿aj¹ tutaj m³odzi

ludzie z ca³ej Polski i widz¹,
¿e to jest szpital dobrze za-
rz¹dzany, dobrze wypo-
sa¿ony, w którym mo¿na
pracowaæ.

Po konkurencjach elimina-
cyjnych w œcis³ym finale zna-
laz³o siê 10 zawodników i to

miêdzy nimi rozegra³a siê
walka o fina³. Pierwsze
miejsce mistrzostw Gorzów
Robot Challenge 2025 zaj¹³
Kamil Rapacz ze Szpitala
Uniwersyteckiego w Krako-
wie. Drug¹ pozycjê wywal-
czy³ Piotr Ostrowski z Uni-
wersyteckiego Szpitala Kli-
nicznego nr 2 PUM w
Szczecinie. Trzecia lokata
przypad³a Dominice
Mat³awskiej, studentce Po-
morskiego Uniwersytetu Me-
dycznego w Szczecinie.

II Ogólnopolskie Mistrzo-
stwa Lekarzy i Studentów
Medycyny na Symulatorze
Robota Chirurgicznego go-
rzowski szpital zorganizo-
wa³ wspólnie z Synektik
S.A., firm¹ która cztery lata
temu dostarczy³a lecznicy
robota chirurgicznego da
Vinci. 

Mistrzostwa robotowe by³y
te¿ okazj¹ do spotkañ ze
specjalistami, w tym prof.
Jerzym Sieñko, konsultan-
tem krajowym w dziedzinie
chirurgii ogólnej, dr. Piotrem
Petraszem, kierownikiem
Oddzia³u Urologii i Onkologii
Urologicznej oraz Krzyszto-
fem Kaczmarkiem, kierow-
nikiem oddzia³u ginekolo-
giczno-po³o¿niczego.

Mi³ym akcentem mistrzostw
by³ tort z okazji ponad 1000
zabiegów robotowych wyko-
nanych w gorzowskim szpi-
talu. Wiêkszoœæ z nich to za-
biegi prostatektomii radykal-
nej, przeprowadzone przez
urologów - dra n. med. Piotra
Petrasza i jego zespó³. Ro-
bot chirurgiczny jest te¿ wy-
korzystywany przez gineko-
logów i chirurgów.

¯ród³o: WSZW W GORZOWIE

Oko w oko z robotem 
Studenci medycyny, lekarze rezydenci i sta¿yœci zmierzyli siê w gorzowskim szpitalu z robotem chirurgicznym podczas Gorzów Robot Challenge.

Jedyne w Polsce mistrzostwa na symulatorze robota chirurgicznego gorzowski szpital zorganizował już po raz drugi. Do
walki stanęło 21 studentów i lekarzy.

Mistrzostwa były okazją do spotkań ze specjalistami i zarządem szpitala. Od lewej: wicepre-
zes Robert Surowiec, lek. Krzysztof Kaczmarek, kierownikiem ginekologii, dr Piotr Petrasz,
kierownik urologii, prof. Jerzy Sieńko, konsultant krajowy w dziedzinie chirurgii ogólnej i
Jerzy Ostrouch, prezes szpitala
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Uczestnicy mistrzostw zajęli miejsca przy najprawdziwszych konsolach robota chirurgiczne-
go da Vinci i na czas wykonywali zadania na symulatorze

II Ogólnopolskie Mistrzostwa Lekarzy i Studentów Medycyny na Symulatorze Robota
Chirurgicznego gorzowski szpital zorganizował wspólnie z firmą Synektik S.A., dostawcą
systemów da Vinci

Dominika Matławska, zdobywczyni trzeciej nagrody, z rąk
prezesa szpitala Jerzego Ostroucha odebrała voucher na
trzydniowe praktyki na bloku operacyjnym
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Odpowiedzi¹ na te wyzwania jest
kierunek energetyka, prowadzony
na Wydziale Technicznym Akade-
mii im. Jakuba z Parady¿a. To stu-
dia dla osób, które chc¹ zdobyæ
praktyczn¹ wiedzê i konkretne
umiejêtnoœci w zakresie nowoczes-
nych systemów energetycznych.
Program kszta³cenia obejmuje za-
gadnienia zwi¹zane zarówno z
energetyk¹ konwencjonaln¹, jak i
odnawialn¹, odpowiadaj¹c na real-
ne potrzeby rynku pracy i dyna-
micznie rozwijaj¹cego siê sektora
energetyki. Propozycja dla tych,
którzy chc¹ mieæ realny wp³yw na
przysz³oœæ - œwiadom¹, zrówno-
wa¿on¹ i przyjazn¹ dla œrodowiska
- to w³aœnie energetyka.

Studenci studiów I stopnia maj¹
do wyboru dwie specjalnoœci, co
pozwala im dopasowaæ œcie¿kê
kszta³cenia do w³asnych zaintere-
sowañ i planów zawodowych:

• Elektroenergetyka - przygotowu-
je do pracy przy projektowaniu,
eksploatacji i nadzorze nad
urz¹dzeniami oraz systemami
energetycznymi. Absolwenci s¹ go-
towi do pracy w
elektrociep³owniach, zak³adach
przesy³owych, firmach instalacyj-
nych i jednostkach nadzoru tech-
nicznego.

• Odnawialne Ÿród³a energii - sku-
piaj¹ siê na ekologicznych techno-
logiach przysz³oœci. Studenci poz-
naj¹ zasady projektowania i
dzia³ania instalacji solarnych, wiat-
rowych czy biomasowych, a tak¿e
ucz¹ siê zarz¹dzania systemami
energetyki rozproszonej i
wdra¿ania nowoczesnych
rozwi¹zañ w praktyce.

Studia II stopnia na kierunku
energetyka to propozycja dla tych,
którzy chc¹ pog³êbiæ swoj¹ wiedzê
i zdobyæ nowe umiejêtnoœci w za-
kresie nowoczesnych technologii
energetycznych. To studia prak-
tyczne, przygotowuj¹ce nie tylko do
pracy zawodowej, ale tak¿e do pro-
wadzenia w³asnej dzia³alnoœci czy
realizacji projektów w miêdzynaro-
dowych zespo³ach. Studenci mog¹
rozwijaæ siê w dwóch obszarach:

• Zaawansowane technologie
elektroenergetyczne - tu poznaje
siê m.in. systemy elektroenerge-
tyczne, magazyny energii, uk³ady
kogeneracyjne, sieci i urz¹dzenia
elektroenergetyczne oraz technolo-
gie spalania niskoemisyjnego.

• Zaawansowane technologie œro-
dowiskowe - to modu³ poœwiêcony
odnawialnym Ÿród³om energii
(s³oñce, wiatr, woda, biomasa, geo-
termia), a tak¿e technologiom
wodorowym, OZE w in¿ynierii œro-
dowiska i elektromobilnoœci.

Absolwenci studiów magister-
skich s¹ przygotowani do pracy w
biurach projektowych, firmach
energetycznych, jednostkach ba-
dawczo-rozwojowych i admini-
stracji publicznej. Zyskuj¹ tak¿e
kompetencje z zakresu modelo-
wania, symulacji, zarz¹dzania ze-
spo³ami i wdra¿ania innowacyj-
nych rozwi¹zañ technologicz-
nych.

Zajêcia na kierunku Energetyka
na Wydziale Technicznym Akade-
mii im. Jakuba z Parady¿a prowa-
dzi wyspecjalizowana kadra dydak-
tyczna, która pomo¿e studentom w
rozwijaniu wiedzy technicznej, zdo-
bywaniu praktycznych umiejêtnoœci
oraz zrozumieniu wyzwañ
wspó³czesnej energetyki. Poznaj-
my niektórych z naszych
wyk³adowców dziel¹cych siê na co
dzieñ swoj¹ wiedz¹ i doœwiadcze-
niem:

PROF. DR HAB. IN¯. ALEKSAN-
DER ANDRZEJ STACHEL  Pod-

czas zajêæ z profesorem poznacie
tematykê mo¿liwoœci wykorzysta-
nia tzw. odnawialnych Ÿróde³ ener-
gii, zw³aszcza energii geotermalnej
i geotermicznej; poznacie podsta-
wy technologii energetycznych; za-
poznacie siê z problematyk¹ wy-
miany ciep³a oraz zagadnieniami
wentylacji, klimatyzacji i komfortu
cieplnego, a ponadto z szeroko ro-
zumian¹ gospodark¹ energetyczn¹
w przemyœle i gospodarce komu-
nalnej, mo¿liwoœciami wykorzysta-
nia nisko- i œredniotemperaturo-
wych Ÿróde³ ciep³a, m.in. w tzw. ni-
skotemperaturowych si³owniach
ORC; poznacie równie¿ szereg in-
nych interesuj¹cych tematów i za-
gadnieñ z obszaru energetyki. Pro-
fesor jest cz³onkiem Komitetu Ter-
modynamiki i Spalania PAN,
cz³onkiem Komitetu Problemów
Energetyki PAN oraz cz³onkiem
Polskiego Stowarzyszenia Geoter-
malnego. Jest autorem i wspó³au-
torem oko³o 250 publikacji, w tym 3
monografii poœwiêconych OZE
oraz zagadnieniom cieplno-
przep³ywowym w obiektach do nur-
kowania g³êbinowego.

PROF. DR HAB. IN¯. JANUSZ
SZYMCZYK Ekspert w dziedzinie

mechaniki p³ynów i energetyki
cieplnej. Doktorat obroni³ na Uni-
wersytecie w Essen (Niemcy). Je-
go zespó³ bra³ udzia³ w miêdzyna-
rodowych eksperymentach realizo-
wanych w przestrzeni kosmicznej
(m.in. na pok³adzie promu kosmicz-
nego Challenger w misji ESA i
DLR). W latach 1992-2020 kiero-
wa³ Katedr¹ Mechaniki P³ynów i
Maszyn Przep³ywowych na Uniwer-
sytecie Nauk Stosowanych w Stral-
sundzie. Od lat wspó³pracuje z nie-
mieckim przemys³em w ramach In-
stytutu IFEU e.V., realizuj¹c
projekty z zakresu odnawialnych

Ÿróde³ energii. Na zajêciach wpro-
wadza studentów w zagadnienia
turbin gazowych, pomp ciep³a i
przep³ywów naddŸwiêkowych,
³¹cz¹c solidn¹ teoriê z doœwiadcze-
niem zdobytym w badaniach kos-
micznych.

DR HAB. IN¯. ANNA KONSTAN-
CIAK  Specjalistka w dziedzinie

in¿ynierii materia³owej, termodyna-
miki i ochrony œrodowiska. Prowa-
dzi zajêcia  z zakresu nowoczesne-
go materia³oznawstwa, metalurgii,
in¿ynierii produkcji oraz statystyki
technicznej. Szczególn¹ uwagê po-
œwiêca obliczeniom termodyna-
micznym w uk³adach wysokotem-
peraturowych oraz analizie w³aœci-
woœci materia³ów konstrukcyjnych.
Jest cz³onkiem Komisji Ochrony
Œrodowiska i Gospodarki Odpada-
mi PAN, a tak¿e autorem i
wspó³autorem ponad 170 publikacji
naukowych, w tym monografii z za-
kresu recyklingu, cyrkularnej gos-
podarki materia³owej i zastosowañ
termodynamiki w in¿ynierii.

DR IN¯. ANETA JAKUBUS Spe-
cjalistka w dziedzinie energetyki

odnawialnej, in¿ynierii materia³owej
i metalurgii. Od 2020 roku kieruje
Zak³adem Energetyki i Bezpieczeñ-
stwa Technicznego w Akademii
im. Jakuba z Parady¿a. Prowadzi
zajêcia z odnawialnych Ÿróde³
energii, ochrony œrodowiska w
energetyce, technologii niskoemi-
syjnych  i in¿ynierii wytwarzania.
Jest doktorem nauk technicznych w
dyscyplinie metalurgia, a jej rozpra-
wa dotyczy³a odpornoœci mate-
ria³ów na œcieranie i wstrz¹sy ciep-
lne. Jest opiekunem Pracowni
In¿ynierii Materia³owej, w której
prowadzi badania nad zu¿yciem i
diagnostyk¹ materia³ów konstruk-
cyjnych.

DR IN¯. JERZY PODHAJECKI
Specjalista w dziedzinie elektro-

energetyki i energoelektroniki, au-
tor publikacji poœwiêconych nowo-

czesnym systemom zasilania i bez-
pieczeñstwu energetycznemu. Jest
autorem monografii pt. Wybrane
aspekty bezpieczeñstwa systemu
elektroenergetycznego, w której
analizuje zjawisko blackoutu i za-
gro¿enia dla stabilnoœci Krajowego
Systemu Elektroenergetycznego.

DR IN¯. ANDRZEJ WAWSZ-
CZAK Absolwent Politechniki £ódz-
kiej, wieloletni
p r a c o w n i k
naukowo-dy-
daktyczny i
p r a k t y k
zwi¹zany z
sektorem ener-
g e t y c z n y m .
Przez wiele lat
pracowa³ przy
budowie, modernizacji i eksploata-
cji Elektrowni Be³chatów - jednej z
najwiêkszych elektrowni w Europie.
Specjalizuje siê w energetyce ciep-
lno-mechanicznej, a na prowadzo-
nych przez niego zajêciach studen-
ci poznaj¹ budowê, dzia³anie i za-
sady eksploatacji nowoczesnych
urz¹dzeñ energetycznych: kot³ów,
turbin, pomp, wentylatorów czy tur-
bogeneratorów. W Laboratorium
procesów energetycznych studenci
maj¹ mo¿liwoœæ pracy z rzeczywis-
tymi uk³adami pomiarowymi oraz
nauki obs³ugi urz¹dzeñ, z jakimi
spotkaj¹ siê w praktyce zawodo-
wej. 

DR IN¯. TOMASZ KURASIÑSKI
Specjalista w dziedzinie in¿ynierii

chemicznej i procesowej, z wielo-
letnim doœwiadczeniem badawczo-
rozwojowym (R&D) oraz eksper-
ckim w obszarze innowacji. Na zajê-
ciach w przystêpny i inspiruj¹cy
sposób przekazuje wiedzê o me-
chanizmach transportu masy, ener-
gii i pêdu w uk³adach wielofazo-
wych. Uczy tak¿e, jak analizowaæ i
optymalizowaæ procesy typowe dla
gospodarki o obiegu zamkniêtym.

DR IN¯. ROBERT BARSKI Eks-
pert w dziedzinie mechaniki i budo-
wy maszyn,
specjalizuj¹cy
siê w technolo-
giach przy-
sz³oœci: elek-
tromobilnoœci,
pojazdach au-
tonomicznych,
magazynowa-
niu energii
oraz rozwi¹zaniach opartych na
wodorze. Na zajêciach prowadzo-
nych w Akademii  im. Jakuba z Pa-
rady¿a w Gorzowie Wielkopolskim
studenci zdobywaj¹ praktyczne
umiejêtnoœci i aktualn¹ wiedzê od-
powiadaj¹c¹ nowym wyzwaniom

rynku energetycznego i motoryza-
cyjnego. Jest absolwentem pres-
ti¿owego programu „Top 500 Inno-
vators” na Stanford University,
gdzie rozwija³ kompetencje z za-
kresu przywództwa i innowacji.

DR IN¯. MARIOLA SPALIK Eks-
pertka w zakresie energetyki odna-

wialnej, konwencjonalnej oraz
in¿ynierii materia³owej. Doktor nauk
technicznych, absolwentka Poli-
techniki Czêstochowskiej. Swoj¹
wiedzê zdobywa³a i przekazywa³a
jako adiunkt m.in. na Politechnice
Opolskiej oraz Uniwersytecie WSB
w Opolu. W ramach zajêæ wprowa-
dza studentów w zagadnienia no-
woczesnych materia³ów wykorzy-
stywanych w energetyce, technolo-
gii pow³ok PVD, nanotechnologii
oraz in¿ynierii bezpieczeñstwa pra-
cy. 

MGR IN¯. JOANNA KOSTRZE-
WA Absolwentka Politechniki

Szczeciñskiej, kierunku Fizyka
techniczna, doœwiadczenie prak-
tyczne zdoby³a pracuj¹c w labora-
torium radiacji oraz jako inspektor
ochrony radiacyjnej. Fizyk, który
pomo¿e zrozumieæ œwiat za po-
moc¹ równañ i praw fizyki. Wiedza
teoretyczna zdobyta na wyk³adach
i æwiczeniach wykorzystywana jest
przez studentów podczas zajêæ la-
boratoryjnych. Po³¹czenie teorii i
praktyki sprawdza siê najlepiej. Pa-
ni Kostrzewa prowadzi zajêcia z fi-
zyki, mechaniki p³ynów oraz termo-
dynamiki. 

MGR IN¯. KONDRAT STEFANO-
WICZ Specjalizuje siê w technolo-

giach wykorzystywanych w energe-
tyce. Podczas zajêæ studenci poz-
naj¹ podstawy budowy i dzia³ania
maszyn energetycznych, technolo-

Energetyka - wiedza, która napędza przyszłość
Œwiat potrzebuje nowej energii - dos³ownie i w przenoœni. Zmiany klimatyczne, rozwój odnawialnych Ÿróde³ energii i rosn¹ce znaczenie b e z p i e c z e ñ s t w a
energetycznego sprawiaj¹, ¿e in¿ynierowie energetycy s¹ dziœ na wagê z³ota. 



gie przetwarzania energii, a
tak¿e zasady pracy turbin
parowych i gazowych. Wyko-
rzystuj¹c specjalistyczne
oprogramowanie, studenci
ucz¹ siê klasyfikowaæ zjawis-
ka przep³ywowe i analizowaæ
procesy energetyczne. Dziê-
ki po³¹czeniu wiedzy teore-
tycznej i praktycznego do-
œwiadczenia wyk³adowca
przygotowuje studentów do
oceny metod i narzêdzi
in¿ynierskich niezbêdnych w
pracy energetyka. Jego zain-
teresowania koncentruj¹ siê
wokó³ innowacji technolo-
gicznych w sektorze energe-
tycznym.

MGR IN¯. KRZYSZTOF
KLEK  Specjalizuje siê w
elektroenergetyce, koncen-

truj¹c siê na praktycznych
aspektach projektowania,
analizy i bezpieczeñstwa
systemów elektroenerge-
tycznych. Podczas zajêæ stu-
denci ucz¹ siê szczegó³owo
o strukturze sieci, rozp³ywie
mocy, kompensacji mocy
biernej oraz projektowaniu
instalacji elektroenergetycz-
nych - zarówno w kontekœcie
obwodów pierwotnych, jak i
wtórnych. 

IN¯. BARTOSZ LAMOR-
SKI Specjalista w dziedzinie

odnawialnych Ÿróde³ energii,
który z pasj¹ ³¹czy praktykê
in¿yniersk¹ z dydaktyk¹.
Prowadzi zajêcia zarówno w
laboratoriach, jak i przy rze-
czywistych instalacjach - od
pomp ciep³a po farmy PV.
Wyk³adowca dzieli siê do-
œwiadczeniem z realizacji
projektów OZE i aktualn¹
wiedz¹ bran¿ow¹, inspiruj¹c
studentów praktycznym po-
dejœciem do nowoczesnej
energetyki.

Energetyka to nie tylko stu-
dia z przysz³oœci¹ - to kieru-
nek, który daje realny wp³yw
na œwiat jutra, ³¹cz¹c nowo-
czesn¹ wiedzê techniczn¹ z
odpowiedzialnoœci¹ za œro-
dowisko i rozwój innowacyj-
nych technologii.

AJP W GORZOWIE
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Trwa dobra passa gorzow-
skich Filarów. Jeszcze nie
ucich³y echa wielkiego kon-
certu z okazji 40-lecia Ma³ej
Akademii Jazzu, a ju¿
g³oœno zaczyna siê robiæ wo-
kó³ œwietnej p³yty nagranej w
naszym klubie, i to z
udzia³em gorzowskiego mu-
zyka. To druga p³yta zespo³u
Late Night Poems za³o¿one-
go przez trójmiejskiego ba-
sistê Piotra Lemañczyka i
rzeszowskiego poetê i rape-
ra Bart³omieja „Eskaubei”
Skubisza. Poprzednia,
dobrze przyjêta „Ostatni
dzieñ lata”, ukaza³a siê na
winylu w 2023 roku, wydana
przez U Know Me Records.
Obecnie sk³ad zespo³u uzu-
pe³niaj¹ Micha³ Szkil na for-
tepianie, Dawid Fortuna na
perkusji i znakomity gorzow-
ski saksofonista Marek Ko-
narski. Za kompozycje od-
powiadaj¹ w ró¿nych propor-
cjach wszyscy cz³onkowie
zespo³u, z pewn¹ przewag¹
Piotra Lemañczyka, nato-
miast teksty to dzie³o „Es-
kaubei”.  

Materia³ na p³ytê zareje-
strowano w trakcie kilkugo-
dzinnej sesji „Pod Filarami”
22 lutego 2024 r. na tzw.
setkê. Jedna próba i dwa po-
dejœcia do ka¿dego utworu i
tyle. P³yta zosta³a nagrana w
oko³o cztery godziny. Prak-
tycznie bez postprodukcji,
tylko miks i mastering pod
winylowe wydanie. Tak o tym
nagraniu poetycko napisa³
„Eskaubei”:

,,WyobraŸ sobie jazz club
¿ywcem wyjêty z Nowego
Jorku lat 90. WyobraŸ sobie
jazz club w jednym z pol-
skich robotniczych miast
œredniej wielkoœci, który
funkcjonuje nieprzerwanie
od ponad 40 lat, napêdzany i
prowadzony przez jednego,
niestrudzonego cz³owieka.
Grali tam najwiêksi z kraju i
ze œwiata. Spogl¹daj¹ na
Ciebie ze œcian. Jazz w po-
wietrzu mo¿na kroiæ tam
no¿em.

Po 10 godzinach drogi za
kó³kiem schodzê w dobrze
mi znane progi i czujê siê jak
w domu. Robimy intensywn¹
wieczorn¹ próbê. Spraw-
dzam, które teksty najlepiej
rezonuj¹ z muzyk¹ kolegów.
Nazajutrz klub zamienia siê
w studio nagrañ i poœród
tych œcian, które widzia³y tak
wiele, rejestrujemy album na
setkê w nieco ponad 4 go-
dziny. Niektórzy z nas spot-

kali siê po raz pierwszy
wczoraj i po raz pierwszy ze
sob¹ zagrali. Byliœmy tego
dnia razem, graliœmy razem,
a dobre jazzowe duchy
sprzyja³y. S³owo nios³o siê z
muzyk¹. Ponad nami Go-
rzów têtni³ ¿yciem dnia po-
wszedniego, a w Jazz Clubie
„Pod Filarami” wykuwa³o siê
piêkno. Nie pierwszy i nie
ostatni raz, ale po raz pierw-
szy w ponadczterdziestolet-
niej historii uchwycony mo-
ment ukazuje siê w postaci
p³yty winylowej. To nie mog³o
wydarzyæ siê gdzie indziej’’.

S³ucham tej p³yty ju¿ któryœ
raz z rzêdu i wci¹¿ mnie za-
skakuje swoj¹ jazzow¹ kom-
petencj¹ i poetyck¹ doj-
rza³oœci¹. S³ucha siê tego
znakomicie, piêknie wydana,
piêknie zrealizowana. Jak
Piotr Lemañczyk, który ma
za sob¹ olbrzymi jazzowy
dorobek, mówi, ¿e to jedna z
najlepszych p³yt, jakie dot¹d

nagra³, a nagra³ ich na-
prawdê sporo, to robi
wra¿enie. Poezje Bart³omie-
ja to osobny temat, mam
du¿e uznanie dla tych teks-
tów, dla ich realistycznej
koncepcji. Nie wchodz¹c w
zaawansowane analizy, po-
wiem, ¿e dobrze wie, o czym
pisze, bo zna bohaterów i
historie, które opisuje. Tam
nie ma zmyœlonych postaci i
sytuacji, sprawdzi³em. Wo-
kalnie to raczej nie jest rap,
autor okreœla to jako spoken
word, jazz & poetry, i to chy-
ba najlepsze okreœlenia. 

Marek Konarski, jako nowa
postaæ w zespole, odnalaz³
siê tu znakomicie, jego wy-
smakowane sola to absolut-
ne mistrzostwo, œwietnie
wtopi³ siê w atmosferê sesji.
Spora czêœæ materia³u to
zbiorowe improwizacje, cza-
sem ocieraj¹ce siê o free,
ale to nie jest muzyka her-
metyczna i nieprzystêpna.

W³aœnie w tym zbiorowym
procesie twórczym najlepiej
s³ychaæ atmosferê, jaka pa-
nowa³a w klubowej piwnicy
tamtego gor¹cego zimowego
dnia.

P³yta zosta³a wydana w
dwóch wersjach, na czarnym
winylu dostêpnym w po-
wszechnej dystrybucji i na
piêknym, z³otym, sprzeda-
wanym na koncertach. Dla
osób z dobrym refleksem i
zasobniejszym portfelem do-
stêpny jest limitowany pakiet
kolekcjonerski (powsta³o tyl-
ko osiem takich zestawów).

To ju¿ druga jazzowa p³yta
nagrana „Pod Filarami”. Po-
przednia to „We See the
Light 59/62” Krzysztofa
„Pumy” Piaseckiego i Ada-
ma Wendta z udzia³em Ja-
na Nowickiego i „Eskaubei”,
nagrana w lockdownie, w
czasie covidowej sesji 13 i
14 marca 2020 r. 

MAREK DEMIDOWICZ

Nowa płyta nagrana 
w Jazz Clubie „Pod Filarami”
Nak³adem wytwórni U Jazz Me ukaza³ siê najnowszy winyl zespo³u Late Night Poems - „Rise & Bloom” nagrany w Jazz Clubie „Pod Filarami”.

Energetyka - wiedza, która napędza przyszłość
Œwiat potrzebuje nowej energii - dos³ownie i w przenoœni. Zmiany klimatyczne, rozwój odnawialnych Ÿróde³ energii i rosn¹ce znaczenie b e z p i e c z e ñ s t w a
energetycznego sprawiaj¹, ¿e in¿ynierowie energetycy s¹ dziœ na wagê z³ota. 

Nela ma dziesiêæ lat, od
trzech lat uczêszcza na zaj-
êcia plastyczne do M³od-
zie¿owego Domu Kultury.
Bardzo lubi rysowaæ owoce i
roœliny, ale z miejskim pej-
za¿em te¿ sobie doskonale
radzi, o czym œwiadczy na-
groda otrzymana w konkur-
sie.  

Oprócz Neli, jedn¹ z na-
gród odebra³a siedmiolet-
nia Lena Nowacka: - Lubiê
wszystko rysowaæ, ale naj-
bardziej mego psa wy¿³a,
chocia¿ siê mocno rusza i
nie chce pozowaæ - zapew-
nia³a. Dziewczyna zdra-
dzi³a te¿, ¿e w Gorzowie
najbardziej podoba jej siê
Park Ró¿ i staw z kaczka-
mi.

Miejski Konkurs Plastyczny
„Gorzowskie pejza¿e” odby³
siê po raz pierwszy.  -
Stwierdziliœmy, ¿e nasze
miasto to fajny temat na pra-
ce plastyczne - wyjaœnia³a

podczas wernisa¿u - Danuta
£ubiñska z M³odzie¿owego
Domu Kultury. 
- Jednak iloœæ

nades³anych prac nas za-
skoczy³a i bardzo ucieszy³a.

Tym bardziej, ¿e prace s¹
przepiêkne, urzekaj¹ brawa-
mi i dziêki nim mo¿emy po-
patrzeæ na nasze miasto
trochê inaczej, bo oczami
dzieci - doda³a.

Na konkurs nades³ano 169
prac z 12 placówek oœwiato-
wych. Jury pod przewodnic-
twem artysty plastyka Dariu-
sza Sapkowskiego z Woje-
wódzkiego Oœrodka
Metodycznego przyzna³o
dziesiêæ nagród w trzech ka-
tegoriach wiekowych.

W grupie przedszkolaków
najlepsi okazali siê: Karoli-
na Bystrytska i Arina Pa-
suzhko z MDK-u, w drugiej
kategorii wiekowej nagrody
otrzymali: Nela Gotowczyc,
Kaja Klause, Lena Nowac-

ka i Marianna Rafalska z
MDK-u.

W kategorii najstarszych
(klasy V-VIII) zwyciê¿yli:
Hanna K³adna, Oliwia Lu-
biñska, Darya Myshkevich
i Nikodem Przybieg z MDK-
u. Przyznano te¿ 10
wyró¿nieñ i 28 wyró¿nieñ w
formie udzia³u w wystawie. 

Konkurs zorganizowali:
M³odzie¿owy Dom Kultury i
Biblioteka Pedagogiczna
Wojewódzkiego Oœrodka
Metodycznego.

Wystawê w galerii ,,Na
Mansardzie’’ przy ul. £okiet-
ka 20 a mo¿na ogl¹daæ do
koñca sierpnia 2025. Galeria
jest czynna w godzinach pra-
cy biblioteki. Zapraszamy!

HANNA CIEPIELA

Pierwsza taka wystawa w historii
- Narysowa³am katedrê, kamienice, ale najfajniej wysz³a mi rzeka - mówi³a Nela Gotowczyc podczas otwarcia
pokonkursowej wystawy „Gorzowskie pejza¿e” w galerii ,,Na Mansardzie’’ w Bibliotece Pedagogicznej Wojewódzkiego
Oœrodka Metodycznego.

Wystawę można oglądać do końca wakacji
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Myœlê sobie, czy  mieszka-
ñcom na pewno tylko o te
³atwiejsze zakupy i bliskoœæ
do niemieckich sklepów cho-
dzi?  Trochê z obaw¹ na
reakcjê wtr¹ci³em siê do roz-
mowy: 
,,Pieni¹dze euro to nie spra-

wa tylko naszej wygody, to
problem naszego interesu na-
rodowego, to pytanie o wp³yw
rodzimej waluty na nasz roz-
wój gospodarczy, na suwe-
rennoœæ kraju i jego finanso-
we bezpieczeñstwo”.

Ta rozmowa jednak zako-
ñczy³a siê szybko, bo wyczer-
pa³a siê wiedza na temat eu-
ro, emisji pieniêdzy i ich funk-
cji w gospodarce oraz
spo³eczeñstwie. Widzia³em,
¿e zdania s¹ podzielone i
chyba nawet co niektórzy roz-
mówcy poddani byli wp³ywom
jakiejœ ideologii, a nie ekono-
mii.

Przyzwyczajono nas, ¿e
mo¿na pozbyæ siê z³otówki
tylko po to, by by³o ³atwiej i
wygodniej. Przytêpiono nasz¹
wra¿liwoœæ na wyprzeda¿ na-
szej gospodarki, nawet na-
szych ,,rodowych sreber”, bo
potrzebne by³y nam
pieni¹dze. Ale nie podaje
nam siê wiedzy, sk¹d  pie-
ni¹dze siê bior¹, po co s¹
nam polskie banki,  gdzie i jak
rodzi siê dobrobyt. Komu to
euro jest najbardziej potrzeb-
ne? Na te pytania spróbujemy
odpowiedzieæ w nastêpnych
wydaniach EchoGorzowa.pl.  

Póki co, postanowi³em
przeczytaæ kilka pozycji, w
tym „Paradoks euro. Jak
wyjœæ z pu³apki wspólnej wa-
luty” wybitnych ekonomistów
Stefana Kawalca i Ernesta
Pytlarczyka. Paradoksem
jest to, pisz¹, ¿e „projekt eu-
ro”, który mia³ stanowiæ ukoro-
nowanie procesu integracji
europejskiej, rozsadza t¹ inte-
gracjê od œrodka, a „uporczy-
wa obrona euro prowadzi do
konfliktów i mo¿e spowodo-
waæ dezintegracjê UE i roz-
pad wspólnego rynku”.

Ta lektura nie pozostawia
z³udzeñ co do tego, ¿e
wspólna europejska waluta
by³a projektem przed-
wczesnym. Prof. Zdzis³aw
Krasnodêbski, pose³ do Par-
lamentu Europejskiego, w od-
niesieniu do tej publikacji mó-
wi, ¿e proeuropejskoœæ nie
stanowi zaprzeczenia samo-
dzielnego myœlenia i szukania
nowych rozwi¹zañ dla UE.

Kawalec i Pytlarczyk sta-
wiaj¹ pytania: „Dlaczego wiêc
wspólna waluta euro jest za-
gro¿eniem dla integracji euro-

pejskiej? Czy mo¿na „napra-
wiæ” strefê euro i spowodo-
waæ, aby mog³a ona bez-
piecznie funkcjonowaæ? Czy
mo¿na rozwi¹zaæ strefê euro,
zachowuj¹c UE i wspólny ry-
nek? 

Prof. Jerzy Osiatyñski,
cz³onek Rady Polityki Pie-
niê¿nej, by³y minister finan-
sów mówi: „Kawalec i Pytlar-
czyk od kilku lat staraj¹ siê
znaleŸæ odpowiedŸ na pyta-
nie, jak wyjœæ z tego kryzysu
przez przywrócenie walut na-
rodowych, zachowuj¹c zara-
zem zdobycze Unii Europej-
skiej i jej wspólny rynek.(…)”.
W  2014 roku prof. Marek
Belka, by³y prezes NBP, a
tak¿e premier rz¹du polskie-
go, by³ sceptyczny co do
przyjêcia euro przez Polskê,
która nie spe³nia³a podstawo-
wych warunków. Gospodarka
polska wprawdzie poprawi³a
siê, ale nadal jest nie konku-
rencyjna w stosunku do za-
chodnich gospodarek, jest
dojona przez zachodnie kon-
cerny, skolonizowana i
op³acana haraczem obcemu
kapita³owi - co roku ok. 100
mld z³ z tytu³u odsetek od ka-
pita³u i dywidend  - pisze ga-
zeta prawna.pl. 

Zmieni³ siê jednak póŸniej w
tej sprawie pogl¹d prof. M.
Belki, który wraz z Henryk¹
Bochniarz i by³ymi cz³onkami
Rady Polityki Pieniê¿nej Je-
rzym Hausnerem, Andrze-
jem Bratkowskim, Janem
Czekajem i Dariuszem Fila-
rem wystosowali apel do

ówczesnego wtedy premiera
Mateusza Morawieckiego o
wznowienie przygotowañ wej-
œcia Polski do strefy euro.
Dlaczego to zrobili?..., a byli
niedawno innego zdania!
Mo¿e poddali siê presji miê-
dzynarodówki finansowej, a
mo¿e tej obsesyjnej koncepcji
pañstwa europejskiego ze
wspóln¹ walut¹? Przecie¿
wiedz¹, ¿e biednego i nie-
przygotowanego, s³abego i
bezbronnego ³atwiej ,,rekiny
finansowe’’ po³kn¹. Dzisiaj ju¿
wiemy, ¿e takie pomys³y, jak
federalizacja Europy, likwida-
cja pañstw narodowych, jed-
na wspólna waluta euro czy

„religia Zielonego £adu” to po-
mys³y kosmopolityczne i o
zabarwieniu neomarksistow-
skim. Wielu uznanych ekono-
mistów, tak¿e z USA, mówi¹ i
pisz¹, ¿e podczas ostatniego
œwiatowego kryzysu gospo-
darczego, Polska maj¹c
swoj¹ walutê i nie bêd¹c w
strefie euro, jako jedyny kraj
w UE nie mia³a ujemnego
wzrostu PKB, a eksport z Pol-

ski dla zagranicy by³ w tym
czasie najbardziej op³acalny i
zdobywa³ rynki zbytu dotych-
czas nie do zdobycia.

Na temat wejœcia do strefy
euro wypowiada³ siê wielo-
krotnie Mateusz Morawiec-
ki, niedawno bankowiec,
nastêpnie minister finan-
sów i rozwoju, a póŸniej
premier Rz¹du Rzeczypo-
spolitej. Na pocz¹tku 2015
roku powiedzia³, ¿e
„przyjêcie unijnej waluty
mo¿na rozwa¿aæ za 20
lat, gdy Polska bêdzie
bardziej podobna do kra-
jów strefy euro pod
wzglêdem wielu paramet-

rów makro- i mikroekono-
micznych”.

Przeciwny po¿egnaniu siê
ze z³otym jest te¿ Stefan Ka-
walec - by³y cz³onek RPP i
by³y minister finansów. Bada-
nia CBOS wskazuj¹ na wyra-
Ÿny spadek w Polsce popular-
noœci wspólnej europejskiej
waluty. W Polsce ponad 60%
spo³eczeñstwa jest przeciwne
pozbywaniu siê naszej naro-
dowej waluty ustanowionej
staraniem ministra i premiera
W³adys³awa Grabskiego w
1924 roku. Dziêki swojej na-
rodowej walucie i polskiemu
systemowi bankowemu odbu-
dowaliœmy Polskê zniszczon¹
zaborami i podczas pierwszej
wojny œwiatowej, ale te¿ od-
budowaliœmy Polskê i jej
zniszczon¹ gospodarkê po
drugiej wojnie œwiatowej.

Strefa euro nie jest projek-
tem ekonomicznym, jest pro-
jektem ideologicznym, który
nie jest oparty na zdrowo-
rozs¹dkowych podstawach,
podobnie jak Zielony Lad.
Mówi to wielu polityków i eko-
nomistów. Do eurolandu na-
le¿y 20 krajów z poœród 27
cz³onków UE i wszystkie one
prócz nielicznych, ma ogrom-
ne problemy finansowe wege-
tuj¹c na pograniczu kryzysu
finansowego. Grecja musia³a
nawet sprzedawaæ niektóre
wyspy i lotniska by ratowaæ
siê przed bankructwem, a za-
gro¿enie i tak nie minê³o. Do

podobnego stanu dobijaj¹
W³ochy, Hiszpania czy Portu-
galia,  Francja nie mo¿e wyjœæ
z d³ugów, a kilka innych kra-
jów te¿ pogr¹¿a siê w euro-
pejskim kryzysie. W Niem-
czech przemys³ samochodo-
wy wegetuje, a jeszcze
niedawno by³ ko³em zama-
chowym niemieckiej gospo-
darki dobrobytu. A biedna
Bu³garia, jakby na z³oœæ, chce
zostaæ cz³onkiem strefy euro.
- Nie nale¿y siê zbytnio spie-
szyæ - oœwiadczy³ doœæ szcze-
rze w Sofii unijny komisarz ds.
gospodarki i finansów Pierre
Moscovici podczas spotkania
eurogrupy w kwietniu br. On
wie wiêcej… w co pakuje siê
piêkna, choæ biedna, Bu³ga-
ria. Szwecja jest unijnym
prymusem, bo pozosta³a
poza stref¹ euro, dziêki ko-
misji prof. Larsa Calmforsa
- warto skorzystaæ z opra-
cowañ jego i komisji
szwedzkiej ds. euro. Maj¹c
t¹ wiedzê mo¿e nie dzia³alibyœ-
my na oœlep w sprawie euro?
70% Czechów, 62% Szwe-
dów, ponad 50% Bu³garów i
ok. 60% Polaków stanowczo
nie chce euro, a Duñczycy ju¿
dawno zadecydowali o
trwa³ym  wy³¹czeniu ich kraju
ze strefy euro. Wielka Bryta-
nia zrobi³a to samo w kwestii
euro, dodatkowo wychodz¹c
z UE. Kraju funta szterlinga
nie nale¿y uwa¿aæ za pozba-
wionego rozs¹dku, gdy¿ oni
wiedz¹ jakim dobrem i silnym
narzêdziem finansowym w
sterowaniu rozwojem gospo-
darczym jest ich pieni¹dz, w
dodatku emitowany przez
w³asne angielskie banki.

Na szczêœcie w Polsce tylko
37% wierzy, ¿e euro w ci¹gu
10 lat  mo¿e zast¹piæ z³otego.
Dlaczego wiêc  taka niecier-
pliwoœæ niektórych liberalnych
polityków i ponaglanie wpro-
wadzenia do Polski euro?
Sk¹d taka nerwowoœæ w UE
wobec Polski, nawet za byle
co?  Czy¿by bano siê, ¿e Pol-
ska rzeczywiœcie mo¿e gos-
podarczo  wyrosn¹æ na lide-
ra œrodkowo-wschodniej Eu-
ropy i nale¿y j¹ jak
najszybciej ,,rozpuœciæ w
mêtnym roztworze” europej-
skiej waluty? Prezes Geopo-
litical Futures Georg Fried-
man, s³ynny amerykañski
politolog, podczas Europej-
skiego Forum Nowych Idei w
2017 roku w Sopocie powie-
dzia³, ¿e Unia Europejska
mo¿e mieæ k³opoty z dalsz¹
integracj¹ pañstw. Polskê
natomiast widzi jako pa-
ñstwo pod¹¿aj¹ce drog¹ ku

wiod¹cej pozycji w gronie
pañstw œrodkowo-europej-
skich. 

- Za 30 lat Polska bêdzie
potêg¹ Europy Œrodkowo -
Wschodniej z ambicjami
odgrywania ogromnej roli
na arenie miêdzynarodowej
- mówi G. Friedman, laureat
Nagrody Nobla z ekonomii.
Równoczeœnie wskazuje pa-
ñstwa, których rola bêdzie co-
raz mniejsza. Do nich zaliczy³
Niemcy, których gospodarka
zale¿na jest w 50% od eks-
portu, a takich proporcji nie
da siê utrzymaæ przy wzras-
taj¹cych ambicjach gospodar-
czych wielu krajów, w tym
Polski, rozwijaj¹cych nowe
produkty proeksportowe. Pol-
ska w latach 2024-2025
trochê przyhamowa³a przez
europejski kryzys, ale to
wydaje siê chwilow¹ za-
dyszk¹ naszej gospodarki.
Euro w obecnym kryzysie
jeszcze nakrêca niemieck¹
gospodarkê, ale tylko do cza-
su, bo wiêkszoœæ pañstw UE
ten mechanizm in¿ynierii fi-
nansowej ju¿ pozna³o i dalej
godziæ siê z transferem euro
do Niemiec nie chce. Ponadto
Niemcy przez masow¹ emi-
gracjê przestali siê czêsto
czuæ jak u siebie przez „kos-
mopolityzm elit” (dw.com Ja-
cek Lepiarz). Polacy nie
wprowadzaj¹c jeszcze euro
widz¹ ju¿ te miliardy, które
wyp³ywaj¹ z Polski do pañstw
bogatszych, a ten drena¿ pie-
niêdzy z Polski, po wprowa-
dzeniu euro i wzroœcie cen,
bêdzie jeszcze wiêkszy. Do-
póki mamy w³asny pieni¹dz
i spory udzia³ w rynku ban-
kowym, to jeszcze mo¿emy
panowaæ nad polityk¹ pie-
niê¿n¹ i kontrolowaæ
przep³ywy pieniêdzy i tê po-
litykê finansow¹ we w³as-
nym kraju prowadziæ.
Wprowadzaj¹c euro po-
zbêdziemy siê wszelkich
ekonomicznych narzêdzi po-
lityki pieniê¿nej i finansowej.
A mo¿e g³ównym dyrygen-
tom UE o to chodzi? Grecja,
W³ochy, Hiszpania i wiele in-
nych krajów UE ju¿ to prze-
rabiaj¹ boleœnie. Nie mamy
co têskniæ za euro i próbo-
waæ przyspieszaæ jego wpro-
wadzanie. Z³otówka polska
musi u nas pozostaæ stymu-
latorem rozwoju gospodar-
czego jeszcze przez wiele lat
i byæ skutecznym na-
rzêdziem Polaków w dogania-
niu poziomu ¿ycia zachodnich
spo³eczeñstw.  Jak ich dogo-
nimy, euro wprowadzimy!  

AUGUSTYN WIERNICKI 

Jak ich dogonimy, euro
wprowadzimy!
„JeŸdzimy na Zachód i operowalibyœmy jedn¹ walut¹, a tak to ci¹gle trzeba z³otówki przeliczaæ i wymieniaæ na euro. Euro by nam bardzo u³atwi³o
¿ycie”- s³yszê w rozmowie moich znajomych. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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W Polsce ponad 60% społeczeństwa
jest przeciwne pozbywaniu się naszej

narodowej waluty ustanowionej
staraniem ministra skarbu i premiera
Władysława Grabskiego w 1924 roku
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- Spó³ka INNEKO jest
spó³k¹ odpowiedzialn¹
spo³ecznie, dlatego myœlimy
o wszystkich grupach
spo³ecznych, w tym równie¿
o Seniorach - mówi £ukasz
Marcinkiewicz, prezes IN-
NEKO. - Zanim zapad³a de-
cyzja  o bezp³atnym trans-
porcie przez dwa lata z
rzêdu przeprowadziliœmy pi-
lota¿ow¹ akcjê, dok³adnie
mia³a ona miejsce przed
Dniem Zmar³ych. To siê
sprawdzi³o, uda³o nam siê
pozyskaæ odpowiedni pojazd
i teraz mo¿emy wprowadziæ
go na sta³e do ruchu - t³uma-
czy.

Korzystaæ z transportu
mog¹ osoby powy¿ej 70. ro-
ku ¿ycia oraz maj¹ce trudno-
œci w poruszaniu siê. Jak
mówi prezes INNEKO SPZ,
spó³ki zarz¹dzaj¹cej cmen-
tarzem, Karolina Rzepecka,
transport na razie jest do-
stêpny raz w tygodniu,
dok³adnie w œrody w godzi-

nach od 9.00 14.00. Przysta-
nek pocz¹tkowy znajduje siê
tu¿ za wejœciem na cmentarz
od strony bramy g³ównej. Po-
jazd bêdzie porusza³ siê
dwoma trasami z czêstotli-
woœci¹ mniej wiêcej co 20
minut.
- Jako Seniorzy oczywi-

œcie bardzo cieszymy siê,

¿e po raz kolejny nasza
wspó³praca z INNEKO za-
owocowa³a konkretnym roz-
wi¹zaniem - mówi Pawe³
Podkañski, przewod-
nicz¹cy Gorzowskiej Rady
Seniorów. - Cmentarz w
Gorzowie rozbudowuje siê,
jest coraz wiêkszy i taka po-
moc w postaci dowozu jest

wa¿na dla starszych osób.
Zw³aszcza dla tych posia-
daj¹cych groby w odleg³ych
miejscach - uwa¿a. 

Zadowolenia nie tylko z tej
decyzji INNEKO, ale z wielu
wczeœniejszych nie kry³
przewodnicz¹cy Rady Mias-
ta Robert Surowiec. 
- Obserwuj¹c zmiany za-

chodz¹ce na naszej nekro-
polii nie mam w¹tpliwoœci,
¿e decyzja sprzed lat o
przekazaniu zarz¹dzania
cmentarzem spó³ce-córce
INNEKO by³a s³uszna. Wi-
daæ, ¿e organizacja jest tu-
taj coraz lepsza, s¹ widocz-
ne zmiany korzystne dla od-
wiedzaj¹cych i w to
wszystko wpisuje siê rów-
nie¿ decyzja o uruchomie-
niu busa dla potrzeb naj-
starszych mieszkañców od-
wiedzaj¹cych cmentarz -
doda³.

Dodajmy, ¿e transport jest
ca³kowicie bezp³atny! 

RB

Można już korzystać 
z bezpłatnego transportu
Na pocz¹tku czerwca na cmentarzu komunalnym ruszy³ bezp³atny elektryczny transport dla
osób starszych i maj¹cych trudnoœci w poruszaniu siê.

Przystanek początkowy znajduje się tuż za wejściem na
cmentarz od strony bramy głównej 
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- W ka¿d¹ œrodê starsi
mieszkañcy Gorzowa oraz
osoby maj¹ce problemy z
poruszaniem siê mog¹ ko-
rzystaæ z bezp³atnego
transportu na terenie
cmentarza. Sk¹d w ogóle
wzi¹³ siê ten pomys³?

- Wszystko zaczê³o siê
przed dwoma laty, kiedy po-
jawi³a siê okazja, ¿eby wy-
po¿yczyæ ma³y elektryczny
busik i zobaczyæ, jakim zain-
teresowaniem bêdzie cie-
szy³a siê ta us³uga. Z nasz¹
propozycj¹ wyszliœmy wów-
czas przed Dniem Zmar³ych,
kiedy zawsze sporo star-
szych osób przychodzi na
cmentarz, ¿eby posprz¹taæ
groby najbli¿szych. Powtó-
rzyliœmy akcjê pod koniec
paŸdziernika ubieg³ego roku
i pomys³ ten przyj¹³ siê bar-
dzo dobrze. Najwa¿niejsze,
¿e zosta³ ciep³o oceniony
przez osoby korzystaj¹ce z
tego transportu. Mieliœmy od
nich mnóstwo pozytywnych
sygna³ów.

- Dlatego zapad³a decyzja
o sta³ym wprowadzeniu tej
us³ugi?

- Tak, postanowiliœmy pójœæ
drog¹ wielu polskich du¿ych
cmentarzy, które posiadaj¹
tak¹ us³ugê. Zakupiliœmy
przez nasz¹ fundacjê po-
jazd, oczywiœcie elektryczny
i od czerwca wprowadziliœmy
go na sta³e do ruchu. Pamiê-
tajmy równie¿, ¿e nasza ne-
kropolia stale siê rozbudo-
wuje, staje siê coraz wiêksza
i do wielu miejsc prowadzi
dosyæ d³uga droga. Niestety,
nie z ka¿dej strony cmenta-
rza mamy parkingi, dziêki
którym mo¿na by³oby podje-
chaæ jak najbli¿ej autem.
Dlatego liczymy, ¿e ten nasz
nowy projekt pomo¿e wielu
osobom w ³atwiejszym dotar-
ciu do interesuj¹cych ich
miejsc. Na razie traktujemy
nasz¹ propozycjê jako pro-
gram pilota¿owy.

- Co to dok³adnie ozna-
cza ,,program pilo-
ta¿owy’’?

- Startujemy z kursami raz
w tygodniu. Dok³adnie w
ka¿d¹ œrodê w godzinach od
9.00 do 14.00. Przy czym
jesteœmy otwarci na wszelkie

sugestie i w momencie, kie-
dy zainteresowanie transpor-
tem bêdzie wiêksze, to z na-
szej strony zwiêkszymy
czêstotliwoœæ kursów w za-
le¿noœci od potrzeb. Rów-
nie¿ jesteœmy otwarci na te-
mat proponowanych tras po-
ruszania siê naszego busa
po cmentarzu. 

- Obecnie jakimi trasami
porusza siê pojazd?

- Zaproponowane trasy s¹
spójne z tymi, które testowa-
liœmy przed 1 listopada. S¹
to dwie trasy. W obu przy-
padkach bus bêdzie rusza³
spod bramy g³ównej i jecha³
w kierunku nowej czêœci
cmentarza. Potem kierowca
raz bêdzie odbija³ w prawo w
kierunku Chwalêcic, drugim
razem w lewo w stronê Par-
ku S³owiañskiego. Je¿eli po-
jawi¹ siê nowe propozycje,
to oczywiœcie wraz z rozwo-
jem us³ugi jesteœmy gotowi
równie¿ do zmodyfikowania
tras. 

- Czy mo¿na podjechaæ
pod wyznaczony grób i
wróciæ z powrotem pod
g³ówn¹ bramê?

- Na obu odcinkach rozsta-
wione s¹ przystanki. Nie ma
wiêc mo¿liwoœci, ¿eby kie-
rowca zawióz³ konkretn¹
osobê pod wskazane miejs-
ce. W miarê dostêpnoœci
bêdzie mo¿na natomiast
wracaæ tym busem pod
bramê g³ówn¹.

RB

Uczniowie z lokalnych
szkó³ ruszyli w miasto, od-
wiedzaj¹c ró¿ne punkty, wy-
konuj¹c zadania, zbierali
punkty.

Jednym z przystanków by³o
INNEKO - przy ul. Teatralnej
czeka³o wyzwanie: pra-
wid³owa segregacja odpa-
dów. M³odzie¿ poradzi³a so-
bie œwietnie - dziêkujemy za
pozytywn¹ energiê i zaan-
ga¿owanie! 

Zadanie wymaga³o wiedzy
i spostrzegawczoœci. M³od-
zie¿ mia³a okazjê przekonaæ
siê, ¿e w³aœciwa segregacja
œmieci nie jest wcale taka
oczywista, ale jednoczeœnie
bardzo potrzebna. Pracowni-
cy firmy z zaanga¿owaniem
opowiadali o tym, jak wy-
gl¹da ich codzienna praca
oraz jak wa¿n¹ rolê odgrywa

recykling w ochronie œrodo-
wiska.

- Cieszê siê, ¿e uczniowie
mogli w tak praktyczny spo-
sób uczyæ siê o ekologii. Ta-
kie inicjatywy nie tylko rozwi-
jaj¹ œwiadomoœæ ekolo-

giczn¹, ale tak¿e ucz¹ odpo-
wiedzialnoœci za otaczaj¹cy
nas œwiat - mówi Monika
Piaskowska, dyrektor Dzia³u
Marketingu w INNEKO.

Abilities Game to nie tylko
zabawa - to sposób na od-

krywanie talentów: manual-
nych, artystycznych i
spo³ecznych. Stawiamy na
neuroró¿norodnoœæ i
wspieramy m³odzie¿ - rów-
nie¿ tych w spektrum au-
tyzmu.

Organizatorami ca³ej akcji
Lubuska Izba Rzemieœlni-
cza, Zachodnia Izba Prze-
mys³owo-Handlowa i Funda-
cja FREE. Firma INNEKO
od lat wspiera dzia³ania edu-
kacyjne w zakresie ochrony
œrodowiska i chêtnie an-
ga¿uje siê w projekty, które
promuj¹ dobre nawyki wœród
najm³odszych. Po³¹czenie
nauki z zabaw¹ i dzia³aniem
w terenie to doskona³y spo-
sób, by wiedza naprawdê
zosta³a z uczestnikami na
d³u¿ej.

(IP)

INNEKO - STACJA SEGREGACJA
W ostatni pi¹tek maja Gorzów zamieni³ siê w planszê do gry. W naszym mieœcie odby³a siê
Abilities Game w ramach NeuroAkademii! 

Jesteśmy otwarci
na propozycje
Rozmowa z Karolin¹ Rzepeck¹, prezesem
spó³ki INNEKO SPZ

Młodzież poradziła sobie świetnie z segregacją odpadów
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- Mieliśmy mnóstwo pozy-
tywnych sygnałów, stąd
taka nasza decyzja - mówi
prezes Karolina Rzepecka
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Marian Pilarczyk nie od-
cisn¹³ tak trwa³ego piêtna w
historii gorzowskiego i pol-
skiego ¿u¿la jak Edmund Mi-
goœ, Jerzy Padewski, An-
drzej Pogorzelski czy Ed-
ward Jancarz, ale na pewno
wniós³ sporo kolorytu i parê
razy zaimponowa³ kibicom w
Gorzowie, Rzeszowie czy w
GnieŸnie, bo te trzy miasta
reprezentowa³ w trakcie swo-
jej wieloletniej kariery.

W domu pozostały tylko
dzieci

Marian Pilarczyk urodzi³ siê
17 stycznia 1937 roku w
Pieczkowie, we wsi le¿¹cej
miêdzy Œrod¹ Wielkopolsk¹ a
Jarocinem. By³ trzecim sy-
nem pañstwa Pilarczyków.
Wczeœniej, we wrzeœniu 1935
roku urodzili siê bliŸniacy, Ed-
ward i Tadeusz. Po nich na
œwiat przysz³a Genowefa
oraz kolejni trzej synowie -
Bernard, Bronis³aw i Julian.
Ten ostatni urodzi³ siê ju¿ w
Gorzowie po przeprowadzce
ca³ej rodziny. Ich ojciec Ste-
fan, który z zawodu by³ kowa-
lem, w chwili napaœci Nie-
miec na Polskê we wrzeœniu
1939 roku poszed³ na front,
po czym trafi³ do niewoli. Któ-
regoœ dnia wprost z ulicy zos-
ta³a zabrana matka Julianna i
przewieziona do innego
miasta, a tam zmuszona do
pracy. W domu pozosta³y tyl-
ko dzieci, z których najstar-
sze mia³y po kilka lat. Prze-
ra¿one posz³y do s¹siadów i
póki Niemcy nie puœcili
mamê musieli liczyæ na
s¹siedzk¹ pomoc. Lekko nie
by³o, ale jakoœ uda³o siê prze-
trwaæ ostatecznie wojnê.

Zaraz po jej zakoñczeniu
pañstwo Pilarczykowie zde-
cydowali siê poszukaæ
szczêœcia na terenach za-
chodnich i wybrali Gorzów.
Przyjechali do nas ju¿ w 1945
roku. Pan Stefan, g³owa ro-
dziny, otrzyma³ przydzia³ do
pracy na kolei i jako maszy-
nista jeŸdzi³ parowozem,
g³ównie na trasie do Kostrzy-
na nad Odr¹. 

Niewybuchy w ognisku

Pierwszym miejscem za-
mieszkania ca³ej rodziny by³a
ulica Wawrzyniaka, w pobli¿u
miejsca stacjonowania wojsk
radzieckich. 

- G³ównym miejscem zabaw
dla Mariana, jego rodzeñstwa
i kolegów z okolic by³ rejon
kana³u Ulgi - opowiada nam
Janina Pilarczyk, wdowa po
Marianie. - By³ to bardzo nie-
bezpieczny teren, ale nie mia³
kto ich wtedy upilnowaæ.

Ch³opacy najczêœciej wypa-
sali kozy, z opowiadañ wiem,
¿e czasami wyg³upiali siê i
próbowali na nich jeŸdziæ.
Najatrakcyjniejsz¹ zabaw¹
dla nich by³o zbieranie niewy-
buchów lub niewypa³ów i
wrzucanie ich do ogniska.
Uciechy mieli mnóstwo, ale
kiedyœ postawili na równe no-
gi czerwonoarmistów, bo po
kolejnych wybuchach tamci
pomyœleli, ¿e w okolicach jest
jakaœ strzelanina. Wystraszyli
siê, ¿e mo¿e Niemcy powy-
ci¹gali z piwnic broñ. Zabawy
te skoñczy³y siê tym, ¿e Ma-
rianowi jeden od³amek pora-
ni³ rêkê - dodaje.

Kiedy Edward i Marian pod-
roœli wpadli na pomys³, ¿eby z
walaj¹cych siê wszêdzie
czêœci spróbowaæ z³o¿yæ na-
miastkê motocykla. Pierwsze
jego odpalenie dokonali w
domu. Gdy silnik tylko wszed³
na w³aœciwe obroty ca³e
mieszkanie zaczê³o siê
trz¹œæ, smrodu by³o co nie-
miara, ale sukces zosta³
osi¹gniêty. Nie na d³ugo, ale
dziêki temu obaj zapa³ali
mi³oœci¹ do jazdy na moto-
cyklu. 

Brat za brata

Niestety, by³ to trudny okres
w ¿yciu gorzowskiej Stali. Na
pocz¹tku lat piêædziesi¹tych
zamar³y rozgrywki na ma-
szynach przystosowanych, a
centralizacja klubów sporto-
wych nie pozwoli³a na jazdê
w normalnej lidze. Marian
ostatecznie do klubu trafi³ po
tym, jak Stal ju¿ mog³a jeŸ-
dziæ w drugiej lidze. Najwiêk-
szym problemem ówczesne-
go okresu by³ brak sprzêtu
do prawdziwego œcigania.
Nawet licencjonowani za-
wodnicy jeszcze go nie po-
siadali, gdy¿ w patronackich
Zak³adach Mechanicznych
dopiero zaczêto budowaæ
najpierw silniki, potem ramy.
Egzemplarz po egzempla-
rzu. 

M³odszy z braci Pilarczy-
ków licencjê ostatecznie
uzyska³ w 1957 roku, ale jak
wróble ju¿ wtedy æwierka³y
zdarzy³o mu siê nieco wcze-
œniej startowaæ w zawodach
w miejsce kontuzjowanego
brata. Taka praktyka w tam-
tych czasach czasami by³a
stosowana. Jak brakowa³o
zdrowych zawodników, a
ktoœ obok znajdowa³ siê i
umia³ ju¿ wchodziæ w wira¿e
œlizgiem kontrolowanym, to
przebiera³ siê w strój i przed-
stawia³ ,,lew¹’’ licencjê. Naj-
lepszym tego przyk³adem by³
Andrzej Pogorzelski, który w

GnieŸnie przez kilka miesiê-
cy jeŸdzi³ jako Henryk Rycz-
kowski.  

Trzy lata w Rzeszowie

W drugiej lidze Marian Pilar-
czyk oficjalnie zadebiutowa³
w 1957 roku, ale w pierw-
szym roku nie b³ysn¹³, starto-
wa³ bardzo rzadko i jeszcze
rzadziej zdobywa³ punkty. W
nastêpnym sezonie by³ ju¿
czêœciej wystawiany, pojecha³
w dziesiêciu meczach, ale
jeszcze nie rozwin¹³ na tyle
skrzyde³, ¿eby staæ siê
wa¿nym ogniwem dru¿yny. 

W 1959 roku jego kariera
stanê³a pod znakiem zapyta-
nia, gdy¿ upomnia³o siê o
niego wojsko. Nadarzy³a siê
jednak okazja przeniesienia
do Rzeszowa, spadkowicza z
ekstraklasy i podjêcia pracy
przy budowie silników w
Zak³adach Lotniczych w Miel-
cu. Mimo obaw, czy poradzi
sobie na drugim krañcu Pol-
ski, zgodzi³ siê pojechaæ. 

Celem rzeszowskiego ze-
spo³u by³ jak najszybszy po-
wrót do najwy¿szej klasy roz-
grywek. Zespó³ spod znaku
,,¯urawia’’ jeŸdzi³ fantastycz-
nie i nie przegra³ ¿adnego
meczu, trac¹c w sezonie tyl-
ko jeden punkt po wyjazdo-
wym remisie z Wand¹ Nowa
Huta 39:39. Pierwszy sezon
w Rzeszowie nie przyniós³ Pi-
larczykowi satysfakcji. JeŸdzi³
niewiele. W sumie wyst¹pi³ w
oœmiu meczach, w których
zebra³ tylko 12 punktów. Na-
stêpne dwa sezony by³y zde-
cydowanie lepsze, a co
wa¿ne, bardzo szczêœliwe

dla rzeszowian, którzy siêg-
nêli po dwa tytu³y dru¿ynowe-
go mistrza Polski.

Poturbowany milicjant

Potem z ró¿nych powodów
Marian Pilarczyk mia³ trzyletni¹
przerwê w uprawianiu sportu.
Powróci³ na tor dopiero w 1965
roku i powrót ten szybko za-
procentowa³ sukcesami
dru¿ynowymi. Ju¿ w pierw-
szym sezonie œwiêtowa³ z ze-
spo³em Stali zdobycie srebrne-
go medalu. Podobnie by³ rok
póŸniej. Kiedy zacz¹³ ³apaæ
w³aœciwy rytm znowu musia³
odstawiæ motocykl do warszta-
tu. Powodem tego by³ konflikt z
prawem. Dok³adniej posz³o o
sprzeczkê z milicjantem.  

- Czas wymazuje z pamiêci
pewne wspomnienia, dlatego
nie wiem dok³adnie, jak to by³o
naprawdê, gdy¿ i tak wszystko
znam z opowiadañ - przyznaje
pani Janina. - Faktem jest, ¿e
pewnego dnia Marian trochê
wypi³ i poturbowa³ interwe-
niuj¹cego go milicjanta. W su-
mie nie dosz³o do niczego po-
wa¿nego, a zosta³ oskar¿ony
miêdzy innymi o, jak to okre-
œlono w papierach, obra¿ê
orze³ka znajduj¹cego siê na
czapce. W czasie szamotaniny
czapka spad³a z g³owy mili-
cjantowi i skoñczy³o siê kilku-
miesiêczn¹ odsiadk¹ w Zielo-
nej Górze - przyzna³a nasza
rozmówczyni Janina, która
¿u¿lem zainteresowa³a siê
przez swojego wujka, Anto-
niego Paw³owskiego. 

Pocz¹tkowo by³ on bokserem
w Gwardii Gorzów, potem
przerzuci³ siê na motocross i

jeŸdzi³ razem z Migosiem.
Spróbowa³ te¿ si³ na ¿u¿lu.
Pewnego dnia, dok³adnie 1 pa-
Ÿdziernika 1957 roku, poszed³
na trening razem z koleg¹ z
ringu W³odzimierzem Wola-
kiem i niestety na jego oczach
Wolak siê zabi³. By³ to jedyny w
historii gorzowskiego ¿u¿la
œmiertelny wypadek na torze
przy ul. Œl¹skiej. 

- Wujek tak bardzo prze¿y³ to
zdarzenie, ¿e zrezygnowa³ z
dalszej jazdy. Potem dowie-
dzia³am siê, ¿e Marian te¿ wi-
dzia³ ten wypadek, ale wtedy
go jeszcze nie zna³am. Poz-
na³am go przez innego zawod-
nika Stali Jerzego Bartoszkie-
wicza. W tym czasie klub k³ad³
nacisk nie tylko na odnoszenie
sukcesów sportowych, ale i
wykszta³cenie zawodników.
Chodzi³o o to, ¿eby ka¿dy mia³
skoñczon¹ szko³ê i poma-
ga³am niektórym zawodnikom
w nauce. Tak pozna³am Maria-
na - uœmiecha siê.

Suto zakrapiane
uroczystości

W 1969 roku Stal wywalczy³a
pierwsze z³oto w rozgrywkach
ligowych i Marian Pilarczyk
znalaz³ siê w grupie pierw-
szych gorzowskich mistrzów,
choæ dla niego by³o to ju¿ trze-
cie z³oto w karierze, po dwóch
wczeœniej wywalczonych w
Rzeszowie. Sukcesy dru¿yny
powodowa³y, ¿e zawodnicy
czêsto byli goszczeni przez
w³adze województwie, miej-
skie, zak³adowe. 

- By³am niekiedy z³a, ¿e cho-
dzi³ na te uroczystoœci, ponie-
wa¿ wiêkszoœæ z nich by³a suto
zakrapiana alkoholem - przy-
zna³a pani Janina.

W nastêpnym sezonie starto-
wa³ ju¿ sporadycznie, coraz
mocniej czu³ oddech
wchodz¹cych do zespo³u
m³odych zawodników, g³ównie
Bogus³awa Nowaka i Zeno-
na Plecha. Dlatego zim¹ 1971
roku postanowi³ skorzystaæ z
oferty otrzymanej od dzia³aczy
Startu Gniezno i przenieœæ siê
do tej dru¿yny. Motywacj¹ by³y
obietnice z³o¿one przez sze-
fów drugoligowego klubu,
zw³aszcza te dotycz¹ce otrzy-
mania mieszkania.

- Mieliœmy pe³en wk³ad na
ksi¹¿eczce i czekaliœmy w Go-
rzowie na mieszkanie - przypo-
mina pani Janina. - Marian roz-
mawia³ z dzia³aczami w re-
stauracji, ja te¿ by³am przy tej
rozmowie. Obiecali mieszka-
nie na powstaj¹cym w tym
czasie osiedlu Or³a Bia³ego w
GnieŸnie. Mi obiecali ponadto
pracê jako laborantki w cu-
krowni. Wszystkie te cuda

obiecali jednak na ,,gêbê’’. Po-
jechaliœmy do Gniezna i oka-
za³o siê, ¿e mieszkania nie
ma, bo jeszcze nawet nie wy-
budowali. Kiedy Marian jeŸdzi³
w Starcie przez cztery sezony,
ca³y czas go budowali. A Ma-
rian naprawdê by³ im oddany.
Bardzo du¿o pomaga³, nie tyl-
ko jako zawodnik, ale jako me-
chanik czy toromistrz, gdy¿
mia³ spore doœwiadczenie -
wyjaœni³a.

Pechowe rozstanie z torem 

W pierwszym roku startów
mieszka³ razem z Ryszardem
Raczyñskim, który po powro-
cie na tor po powa¿nej kontuzji
postanowi³ spróbowaæ si³ na
zapleczu ekstraklasy. 

- Poprosi³em Mariana, ¿eby
zapyta³ gnieŸnian, czy wziêliby
mnie do zespo³u. W Gorzowie i
tak nie dosta³bym zgody od le-
karza - opowiada pan Ry-
szard. - Zapyta³, zgodzili siê i
razem pojechaliœmy. Mieszka-
liœmy w jednym pokoju wynaj-
mowanym przez klub w willi.
Po kilku miesi¹cach jednak
spasowa³em, dolegliwoœci
zdrowotne bardzo mi utrud-
nia³y jazdê i musia³em daæ so-
bie spokój. Marian by³ dobrym
koleg¹, by³ towarzyski, dowcip-
ny, czasami potrafi³ rozœmie-
szyæ otoczenie swoimi powie-
dzonkami - doda³.

Marian Pilarczyk karierê za-
koñczy³ pechowo. Po wypadku
w zawodach towarzyskich mia³
po³amane ¿ebra. Z czasem
okaza³o siê, ¿e przebite zos-
ta³o tak¿e p³uco. We wcze-
œniejszych latach Pilarczyk
mia³ kilka innych mniej lub bar-
dziej uci¹¿liwych kontuzji, w
tym liczne z³amania. 

Po zakoñczeniu kariery w
1974 roku powróci³ do Gorzo-
wa i pracowa³ w Gomadzie ja-
ko œlusarz-spawacz. Do 1989
roku, kiedy to dosta³ pierwsze-
go mikrowylewu. Trafi³ wtedy
do szpitala, po czym przez pó³
roku przechodzi³ rehabilitacjê.
Niestety, zaraz po powrocie do
pracy dozna³ drugiego wyle-
wu. Po nim dosta³ pierwsz¹
grupê inwalidzk¹ i przeszed³
na rentê. Z czasem straci³
uprawnienia, a na kolejnych
badaniach wysz³o, ¿e ma no-
wotwór p³uc. Podczas operacji
w Szczecinie wyciêto mu je-
den p³at. Zmar³ 27 kwietnia
1998 roku. Pochowany zosta³
na gorzowskim cmentarzu ko-
munalnym.

Marian Pilarczyk w barwach
Stali Gorzów w najwy¿szej kla-
sie rozgrywek pojecha³ w su-
mie 53 spotkaniach i wywal-
czy³ 147 punktów. 

ROBERT BOROWY

Smrodu było co niemiara, 
ale sukces został osiągnięty
Od dzieciñstwa by³ zapatrzony w dwa lata starszego brata. Kiedy ten zbiera³ niewypa³y, on biega³ za nim. Kiedy wrzuca³ je do ogniska, w pe³ni go

naœladowa³. Kiedy wreszcie zacz¹³ sk³adaæ ze znalezionych klamotów pierwszy motocykl, chêtnie mu pomaga³.

Marian Pilarczyk nie był wybitnym żużlowcem, ale na zawsze
zapisał się w historii tego sportu
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- Za nami najwiêksze te-
goroczne wydarzenie lek-
koatletyczne - Gorzów
Meeting 2025. Jak pan od-
nosi siê do tego rodzaju
wydarzeñ sportowych w
naszym mieœcie?

- Miêdzynarodowe imprezy
sportowe, ogl¹dane do tej
pory tylko w telewizji, prze-
nosz¹ siê do Gorzowa i doty-
czy to nie tylko lekkoatletyki.
Chcia³bym daæ sygna³ ca³ej
sportowej Polsce, ¿e Gorzów
to miasto ludzi z energi¹ i
pasj¹. To zreszt¹ tak¿e jed-
na z najlepszych form pro-
mocji. Jesteœmy zawsze
otwarci na takie wydarzenia.
Nie bez powodu zawody
nosz¹ nazwê Gorzów Mee-
ting. To œwiadomy wybór,
który podkreœla nasz¹ spor-
tow¹ to¿samoœæ. To na pew-
no nie bêdzie ostatnia taka
impreza w naszym mieœcie. 

- Na stadionie przy ulicy
Krasiñskiego pojawili siê
lekkoatleci nie tylko z Pol-
ski, ale z ca³ego œwiata -
od Stanów Zjednoczo-
nych, przez Brazyliê, a¿ po

Finlandiê, Grecjê, Czechy
czy RPA.

- Dlatego mnie bardzo
ciesz¹ wystêpy gorzowskich
zawodników, którzy mogli siê
zaprezentowaæ przed w³asn¹
publicznoœci¹ na tle bardzo
dobrych rywali. Wspieramy
naszych zawodników, ale
chcemy te¿, by kibice mogli
ogl¹daæ sportowców œwiato-
wego formatu. Ca³e wyda-
rzenie by³o transmitowane w
telewizji, co pozwoli³o jesz-
cze wiêkszej liczbie osób
œledziæ rywalizacjê na naj-
wy¿szym poziomie. Sam
biegam, jestem maratoñczy-
kiem i ultramaratoñczykiem,
dlatego lekkoatletyka jest mi
bardzo bliska. Uwa¿am, ¿e
ka¿dy sport masowy, który
anga¿uje du¿¹ grupê miesz-
kañców, powinien byæ priory-
tetem. Takie wydarzenia jak
Gorzów Meeting promuj¹ nie
tylko sam¹ dyscyplinê, ale
te¿ zdrowy styl ¿ycia i aktyw-
noœæ fizyczn¹.

- Co z zapleczem sporto-
wym na stadionie przy uli-
cy Krasiñskiego?

- To bardzo wa¿ne zadanie
bêd¹ce krokiem milowym,
dzia³anie, na które czekaj¹
sportowcy i gwarantujê, ¿e
zrobimy wszystko by
osi¹gn¹æ ten cel. Po sporto-
wemu powiem „dobiec do
mety na pierwszym miej-
scu”. Planujemy budowê no-
wego obiektu - tzw. „plomby”
miêdzy kamienicami przy uli-
cy Krasiñskiego. Bêdzie to
nowoczesne, socjalne zaple-
cze sportowe: szatnie, sani-

tariaty, pomieszczenia dla
trenerów, fizjoterapeutów i
administracji. To inwestycja,
która domknie istniej¹cy
kompleks i poprawi warunki
zarówno dla zawodników, jak
i organizatorów wydarzeñ
sportowych. 

- Kiedy to nast¹pi?
- Obecnie jesteœmy na eta-

pie planowania i szukania
Ÿróde³ finansowania. Wspól-
nie z pose³ Krystyn¹ Si-
biñsk¹ i wiceprezydent Iza-

bel¹ Piotrowicz byliœmy ju¿ w
tej sprawie w Ministerstwie
Sportu.

- Jakie s¹ dalsze plany
rozwoju infrastruktury
sportowej w Gorzowie?

- Na tê kwestiê patrzymy
szeroko, ka¿da z dyscyplin
sportowych mo¿e mieæ
swoj¹, dobr¹ „reprezentacjê
infrastrukturaln¹”. Nie ma
lepszych lub gorszych dys-
cyplin. Ka¿dy sport rozwija
siê, ka¿da aktywnoœæ jest
„na wagê z³ota”. Pierwsi na
swój okaza³y obiekt docze-
kali siê ¿u¿lowcy. Teraz ma-
my ju¿ nowoczesn¹ halê
sportow¹ oraz stadion lekko-
atletyczny, które s³u¿¹ za-
równo profesjonalistom, jak i
mieszkañcom. Na obecn¹
chwilê najwiêkszym proble-
mem jest zaniedbany sta-
dion pi³karski. Planujemy
modernizacjê obiektu przy
ul. Olimpijskiej. Chcemy to
czyniæ etapami, zaczynaj¹c
od trybuny z socjalnym za-
pleczem, a nastêpnie na-
wierzchni i oœwietlenia.
Szkoda, ¿e nie powiod³y siê

rozmowy na temat po³¹cze-
nia Stilonu i Warty, gdy¿ byli-
œmy gotowi dla nowo po-
wsta³ego klubu przeznaczyæ
spore œrodki finansowe i
s¹dziliœmy, ¿e w perspekty-
wie dwóch, trzech lat mogli-
byœmy myœleæ o grze w
pierwszej lidze. Do po³¹cze-
nia jednak nie dosz³o z
ró¿nych przyczyn.

- Czy jeszcze Gorzów coœ
potrzebuje w ramach infra-
struktury sportowej?

- Widzimy wyraŸny brak
miejskich kortów tenisowych,
co jest paradoksem dla
miasta wojewódzkiego. To
jedyny taki przypadek w Pol-
sce, ¿e miasto wojewódzkie
nie ma takich kortów. Dlate-
go prowadzimy rozmowy z
Polskim Zwi¹zkiem Tenisa i
planujemy budowê ogólno-
dostêpnych kortów, które
bêd¹ s³u¿yæ zarówno amato-
rom, jak i sportowcom.
Chcemy tak¿e powiêkszyæ
pole golfowe, by jeszcze bar-
dziej rozwijaæ ofertê spor-
tow¹ naszego miasta.

PRZEMYS³AW DYGAS

Obchody rozpoczê³y siê na
weso³o w samo po³udnie i w
tym czasie nie zabrak³o wie-
lu atrakcji dla dzieci. By³y
dmuchañce, baseny z wod¹,
darmowe lody i popcorn. Do-
roœli kibice emocjonowali siê
meczem pomiêdzy obecn¹
dru¿yn¹ Warty, która zakoñ-
czy³a sezon na pi¹tym miej-
scu w trzeciej lidze a
dru¿yn¹ Legend Warty.
Wœród by³ych gwiazd klubu i
zaproszonych goœci mo¿na
by³o dostrzec obecnego
szkoleniowca dru¿yny Paw³a
Posmyka, Jaros³awa
Stró¿yñskiego, Paw³a Cie-
racha, Mateusza Sobañ-
skiego czy Dawida Smugę.
Sêdzi¹ tego spotkania by³
Karol Arys - arbiter ekstra-
klasy ze Szczecina. 
- Przyjecha³em z ogromn¹

przyjemnoœci¹ na ten jubile-
usz - mówi³ nam ju¿ po me-
czu Karol Arys. - By³ to dla

mnie wyj¹tkowy moment, bo
takie wydarzenia maj¹ swoj¹
unikaln¹ atmosferê i stwa-
rzaj¹ okazjê do spotkania z
pi³karsk¹ rodzin¹. Co cieka-
we, pierwotnie jubileusz mia³
siê odbyæ dzieñ póŸniej. Mi-
mo zmiany daty, bêd¹c na
urlopie w Chorwacji, zdecy-
dowa³em siê przebukowaæ
bilet ¿eby przyjechaæ do Go-
rzowa - przyzna³.

Efektownie wygl¹da³y ko-
szulki w stylu retro, w któ-
rych zagrali starsi pi³karze
Warty. Po meczu, który za-
koñczy³ siê wygran¹ obecnej
dru¿yny Warty 7:4, nadszed³
czas na czêœæ oficjaln¹.

Prezes Warty, Zbigniew Pa-
ku³a, przypomnia³ historiê klu-
bu, podziêkowa³ osobom
zas³u¿onym dla jego rozwoju,
a sam odebra³ sztandar od
by³ego prezesa i trenera
Leszka Janowiaka. Potem
nast¹pi³a ceremonia wrêcze-

nia odznaczeñ. Uhonorowane
zosta³y osoby blisko zwi¹zane
z klubem, m.in. prezes Zbig-
niew Paku³a, Karolina Pa-
ku³a, Pawe³ Wójcik, Mateusz
Sobañski, Pawe³ Posmyk czy
Jan Kaczanowski. Nie za-
pomniano tak¿e o zmar³ym

wieloletnim dzia³aczu Warty -
Pawle Cierniewskim.
- Z uznaniem spogl¹dam

na konsekwencjê, z jak¹
klub nieprzerwanie pracuje
na rzecz rozwoju m³odzie¿y,
integracji spo³ecznej i pod-
noszenia poziomu sportowe-

go. Jestem przekonany, ¿e
sukcesy Warty, zarówno te
sportowe, jak i wychowaw-
cze, s¹ wynikiem pasji, od-
dania i ciê¿kiej pracy wielu
osób: dzia³aczy, trenerów,
wolontariuszy, a przede
wszystkim zawodników i kibi-
ców - powiedzia³ podczas
oficjalnej czêœci obchodów
jubileuszu prezydent Gorzo-
wa Jacek Wójcicki.

Prezydent ¿yczy³ klubowi
dalszego dynamicznego roz-
woju, wielu powodów do ra-
doœci na boisku i poza nim,
kolejnych sukcesów w szko-
leniu m³odzie¿y oraz nie-
gasn¹cej dumy z reprezento-
wania barw.
- Niech kolejne lata przy-

nios¹ Wam jeszcze wiêcej
sportowej satysfakcji, a klu-
bowa historia niech wci¹¿ in-
spiruje nowe pokolenia
mieszkañców miast - doda³
na koniec.

Obok prezydenta Gorzowa
odznaki wrêczali wiceprze-
wodnicz¹cy Rady Miasta Jan
Kaczanowski, prezes Lubu-
skiego Zwi¹zku Pi³ki No¿nej
Robert Skowron oraz by³y
ju¿ selekcjoner reprezentacji
Polski - Micha³ Probierz,
który przyjecha³ na jubileu-
szowe obchody zaledwie
dzieñ po z³o¿eniu dymisji.
Wœród goœci by³ równie¿ Se-
bastian Mila, by³y kadrowicz
i asystent trenera Probierza.

Podczas zabawy nie za-
brak³o wielu dodatkowych at-
rakcji - by³a fotobudka, loso-
wanie atrakcyjnych nagród, a
swoje umiejêtnoœci zaprezen-
towa³y cheerleaderki Warty
Gorzów, które doda³y ca³ej
imprezie kolorytu i energii.
Obchodom sprzyja³a piêkna,
s³oneczna pogoda. Oficjalne
obchody zakoñczy³ bal, który
odby³ siê w hotelu Mieszko.

PRZEMYS³AW DYGAS

Do połączenia nie doszło z różnych przyczyn
Rozmowa z Robertem Surowcem, przewodnicz¹cym gorzowskiej Rady Miasta 

- Obecnie jesteśmy na etapie planowania i szukania źródeł
finansowania - mówi Robert Surowiec
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Prezes Warty Zbigniew Pakuła ze sztandarem klubowym
otrzymanym od byłego prezesa, trenera i zawodnika Leszka
Janowiaka
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Najstarszy gorzowski klub świętował jubileusz 80-lecia
Klub Sportowy Warta Gorzów w tym roku obchodzi 80-lecie istnienia. Oficjalne uroczystoœci odby³y siê w po³owie czerwca na obiekcie przy ulicy ¯wirowej.
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